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Obisk visokega gosta v našem 
podjetju
Dipl. ing. Vinko Golc

pa se pričenja kriza ekonom
skih odnosov v svetu, za kate
ro seveda še ne vemo, kaj bo 
prinesla.

Vsi izdelki, ki temelje na 
nafti, se bodo podražili, kar 
bo ekonomske odnose podra
žilo oziroma spremenilo. Ing. 
Bulc je dejal, da je bodočnost 
v večjih integracijskih tvor
bah, ki bodo krize trga in eko
nomske spremembe laže pre
našale. Manjše gospodarske 
tvorbe so vedno zadnje in jih 
vsaka sapa omaje.

Na področju politike cen v 
naši državi bomo še obdržali 
dosedanji sistem, ki bo malce 
izpopolnjen. Osnova bo druž
beno dogovarjanje, država pa 
bo vršila kontrolo zaradi zati
ranja monopola. Naša prihod
nost v razvoju industrije je 
bazna industrija, kajti tisti, ki 
bo imel osnovni material, bo 
v bodoče neodvisen in samo
stojen.

Ing. Bulc je še povedal, da 
bomo odslej osebne dohodke 
dvigali počasneje kot v pretek
losti. Govoril je tudi o pove
zavi trgovine z industrijo, ki 
bo morala dobiti nove kvali
tete.

Popoldne je imel tov. ing. 
Bulc razgovore s političnim 
aktivom občine Radovljica. 
Menim, da so obiski takih go
stov v našem podjetju potreb
ni in si jih še želimo.

Dne 18. 2. 1974 je naše pod
jetje obiskal ing. Bulc Marko, 
član predsedstva FLRJ in 
ZKJ. V njegovem spremstvu 
so bili predsednik Občinske 
skupščine Radovljica, tovariš 
Cerkovnik in sekretar Občin
skega komiteja ZKS ter drugi 
ugledni gostje.

Ob prihodu v podjetje jih 
je pozdravil glavni direktor in 
predsednik delavskega sveta 
podjetja. Nato si je tovariš 
Bulc z velikim zanimanjem 
ogledal delo naših proizvajal
cev v proizvodnih obratih. Po 
ogledu je imel ing. Bulc raz
govor v dvorani podjetja. Na 
teh razgovorih so sodelovali 
predstavniki družbenopolitič
nih organizacij, predstavniki 
delovnih skupin in člani kole
gijskega poslovodnega organa.

Na začetku razgovorov je 
gosta pozdravil tovariš Šegula 
Anton, predsednik delavskega 
sveta podjetja v imenu vseh. 
Obenem se mu je zahvalil za 
sprejeto vabilo, naj obišče na
še podjetje.

Po uvodnih besedah, ki jih 
je podal predsednik delavske
ga sveta in glavni direktor, so 
naši sodelavci zastavljali tova
rišu Bulcu vprašanja iz po
dročja, ki zanimajo predvsem 
neposredne proizvajalce.

Beseda je tekla o obreme
nitvah gospodarstva, ki so ved
no večja, kljub zatrjevanju v 
tisku in televiziji, da bodo niž
je. Nadalje so naši sodelavci 
spraševali, kako se bo pri nas 
uredilo vprašanje velike in ne
učinkovite administracije pri 
izvozu in uvozu. Kako bo z

izgradnjo novih postrojenj, ki 
jih v državi ne potrebujemo, 
ker so že obstoječe predimen
zionirane, kako bo z državnim 
kapitalom, ki naj bi se vrnil 
gospodarstvu, itd.

Tovariš ing. Bulc je v svo
jih izvajanjih podal smer na
šega nadaljnjega razvoja. Do
taknil se je tudi ustavnih 
amandmajev in v zvezi z nji
mi naše delovne organizacije. 
Menil je, da bo šel naš razvoj 
le naprej. Delavcu je treba da
ti možnost obvladanja in odlo
čanja o rezultatih in pogojih 
dela.

Ing. Bulc, meni, da je pri 
odločanju delavcev, ali se OZD 
razdeli na TOZD ali ne, nujno 
upoštevati predvsem nasled
nje:

1. Ali bodo delavci v TOZD 
imeli boljši neposredni vpliv 
nad poslovanjem delovne or
ganizacije, ali jim bo pri or
ganiziranju TOZD dana večja 
neposredna pravica odločanja 
o svojih rezultatih dela kot v 
OZD.

2. Upoštevati je treba tudi 
tehnološko zaokroženost pro
cesa.

3. Ugotoviti je, ali bomo z 
organiziranjem TOZD zadovo
ljili tudi stroškovni kriterij.

4. Upoštevati je tudi social
ni kriterij, ki je še posebno 
važen.

Ing. Bulc je še poudaril, da 
je vse to treba zelo odgovorno 
analizirati pri študiju pogojev 
za ustanavljanje TOZD. Tok 
sedanjega časa gre v smeri or
ganiziranja TOZD in če so 
pogoji zato, nam ustavna ka
tegorija narekuje izvedbo or
ganiziranja TOZD.

Glede gospodarske proble
matike je rekel, da lanskih te
žav tudi pri nas letos še ne 
bo konec. Največji problem 
bodo stroški v proizvodnji, ki 
bodo še naraščali zaradi še 
predvidenega povečanja stroš
kov energije ter surovin. Vsa 
predelovalna industrija v sve
tu in pri nas mora vedeti, da 
je doba, ko je bilo moč nabav
ljati energijo in surovine po
ceni, minila. Prebrodili smo 
politično krizo v svetu, sedaj

Delo na uresničevanju 
nove ustave 
se nadaljuje
Janez Smole

Na eni izmed sej v februar
ju je delavski svet imenoval 
komisijo za ugotovitev pogo
jev, ki jih morajo izpolnjevati 
posamezni deli delovne organi
zacije, da se lahko organizira
jo v TOZD. S tem je delavski 
svet tudi odločil, da bomo v 
podjetju tudi vnaprej intenziv
no delali na uresničevanju do
ločil nove ustave.

Sklep je posledica spoznanj, 
do katerih smo prišli v času 
razprave o novem statutu. Že 
takrat smo ugotovili, da obli
kovanje Organizacije združe
nega dela, ustanovitev delov
nih skupin in uveljavitev de

legatskih odnosov v samoup
ravi, kar smo uzakonili z no
vim statutom, še ne pomeni, 
da smo v celoti uresničili ci
lje nove ustave. Zakaj ne? Na 
to vprašanje je več odgovo
rov. V kratkem so ti nasled
nji:

— Nova ustava ima bolj 
stroga določila o ustanavlja
nju TOZD. Določa, da je te
meljna pravica in dolžnost us
tanoviti TOZD v vseh tistih 
delih delovne organizacije, ki 
izpolnjujejo ustavne pogoje. 
Zgornje določilo torej ne po
meni samo to, da delavci v de-

(Nadaljevanje na 2. strani)



Reorganizacija
sindikata
Janko Kralj

V skladu s sklepom 4. konference ZSS, ki je bila v letu 
1973 v Ljubljani, se je tudi dosedanji IO OOS podjetja na svoji 
seji v januarju odločil, da se izvede sprememba v našem sin
dikatu. Na podlagi razprave in sklepa je IO OOS zadolžil se
kretariat IO OOS, da prične z delom, odnosno s pripravami za 
izvedbo nove organiziranosti na podlagi izhodišč, ki so bila 
podana na 4. konferenci Zveze sindikatov Slovenije.

(Nadaljevanje s 1. strani)

DELO NA
URESNIČEVANJU NOVE 
USTAVE SE NADALJUJE

lih delovne organizacije, ki iz
polnjujejo ustavne pogoje lah
ko ustanovijo TOZD, ampak 
tudi to, da so delavci v vseh 
delih dolžni ustanoviti TOZD.

— Definicija o TOZD tudi 
pravi, da je TOZD temeljna 
oblika združenega dela, v ka
teri delavci odločajo o dohod
ku in drugih vprašanjih svo
jega družbeno ekonomskega 
položaja. To pa pomeni, da 
v naši družbi samo Temeljna 
organizacija združenega dela 
razpolaga in odloča o ustvarje
nem dohodku. Vse druge orga
nizacije pa lahko le na podlagi 
dogovora s TOZD upravljajo 
z združenimi sredstvi Temelj
nih organizacij združenega 
dela.

— Tudi ves delegatski si
stem je vgrajen v ekonomsko 
bazo družbe, v kateri je TOZD 
temeljna organizacijska celi
ca. TOZD je tudi baza dele
gatskemu sistemu. Vsak dele
gat izhaja iz TOZD in pri svo
jem delu v organih samoup
ravljanja v družbeno-politič- 
nih skupnostih uveljavlja inte
rese delovnih ljudi iz svoje 
TOZD.

Če samo površno pogleda
mo ustavne pogoje za ustano
vitev TOZD in razmere v na
ši tovarni, potem že lahko s 
precejšnjo verjetnostjo skle
pamo, da bo tudi v Verigi pri
šlo do ustanovitve Temeljnih 
organizacij združenega dela.

Seveda pa bo za uspešno 
uveljavitev TOZD treba opra
viti veliko strokovnega dela. 
Poleg tega, da bomo morali iz
peljati družbeno-politični pro
ces za ustanavljanje TOZD, 
bomo morali poiskati še vrsto 
racionalnih organizacijskih re
šitev. To drugo je še mnogo 
zahtevnejše od prvega. Za us
pešno uresničitev ustavnih do
polnil je bistvenega pomena 
tudi to, da bomo našli in uve
ljavili take organizacijske re
šitve, ki bodo racionalizirale 
delo in poslovanje posameznih 
TOZD in Organizacije združe
nega dela kot celote. S tem 
bomo dosegli tudi boljše de
lovne rezultate. Na prvi seji 
komisije, ko smo se o tem mi
mogrede pogovarjali, smo bili 
mnenja, da to ni samo prin
cip, na katerem moramo ob 
tem delu vztrajati, ampak da 
je to ekonomska nuja. Prav 
tako smo menili, da je z za
vzetim delom posameznih stro
kovnih služb in delavcev in s 
konstruktivnim medsebojnim 
sodelovanjem možno uspešno 
racionalizirati poslovanje pod
jetja.

Zato bo komisija poskušala 
v najkrajšem možnem času 
oblikovati predlog za organizi
ranje TOZD v naši tovarni, da 
bi tako dala čim več časa na 
razpolago strokovnim delav
cem in službam za študij ust
reznih in boljših organizacij
skih rešitev.

Postopek za organiziranje 
TOZD mora biti po sklepu de
lavskega sveta zaključen do 
konca letošnjega leta.

Ustavne spremembe terjajo 
na vseh področjih družbene 
dejavnosti korenito preobraz
bo, tako je v ta sklop spre
memb zajel tudi organizira
nost sindikata na vseh nivojih 
od TOZD pa tja do zveznih 
organov, med temi pa smo se 
znašli tudi mi.

Dejavnost sindikalne organi
zacije je doslej usmerjal izvrš
ni odbor in sekretariat. S 
spremenjeno pbliko pa priha
ja do izraza načelo: organizi
rati se moramo tako, da bo 
sleherni delovni enoti dana 
možnost, da si sindikalno de
lo organizira na podlagi us
tavnih sprememb. Te spre
membe pa so s sprejetjem 
nove ustave že dobile svojo 
polnoveljavnost in na podlagi 
teh je dana možnost sleher
nemu, da odloča o rezultatu 
svojega dela.

Zavedajoč se teh dejstev, je 
sekretariat začel to akcijo in

Ciril Ažman
Za uspeh na tržišču je po

leg cene in kvalitete najvaž
nejši dobavni rok posameznih 
izdelkov. Zato moramo vsako 
delo planirati. S planiranjem 
je treba delo časovno omejiti, 
to je določiti čas začetka in 
konca ter ga razdeliti v posa
mezne faze, določiti zanj po
trebne kapacitete, material in 
orodje pri pogoju, da bodo 
stroški proizvodnje čim nižji.

Za nemoten potek dela v 
proizvodnji moramo poleg za
dostnih kapacitet pravočasno 
zagotoviti zadostno količino 
materiala zadovoljive kvalitete 
in čim nižjih stroškov.

Razpoložljive kapacitete mo
rajo biti ustrezno in pravočas
no zasedene. To pomeni, da 
posameznim vrstam in gru
pam strojev preskrbimo naj
ustreznejša naročila. Ta naj 
gredo v proizvodnjo vsaj dva 
meseca pred dobavnim rokom, 
ki je bil posredovan naročni
ku. V tem času pa je treba 
preskrbeti ustrezen material 
za posamezno naročilo, orodje 
in ostale pomožne pripomoč
ke, ki so potrebni za nemoten 
potek proizvodnega procesa. 
Glede na to, da na tržišču ni 
moč vedno pravočasno dobiti 
ustreznega materiala, si mora 
naša komercialna služba priza
devati, da zbere naročila za 
čim daljše obdobje, to je v 
naprej. Če hočemo govoriti o 
organizirani proizvodnji, naj

Kralj Janko

ta se prav v tem mesecu že za
ključuje, njen potek pa je bil 
približno takšen:

Potrebno je bilo ugotoviti, 
ali je prav, da imajo skupne

bo obdobje priprave 6 do 8 
mesecev, za posamezne vrste 
izdelkov pa celo leto vnaprej.

V sedanjem trenutku pa bo
mo v proizvodnji zadovoljni 
že s tem, da se naročila za 
standardne izdelke posreduje
jo vsaj kvartalno. Pri takem 
načinu dela komercialne služ
be pa morajo vse ostale služ
be pravočasno prispevati svoj 
delež v procesu. Tako ne bo 
več težko planirati orodja, ma
teriala in končnega dobavnega 
roka. Ob takih pogojih dela v 
proizvodnem procesu bomo 
dosegali tudi optimalne izko
ristke postrojenja.

Ti se gibljejo v razvitih de
želah preko 0,80, pri nas pa je 
ta magična meja že pri 0,77, 
dočim je v našem podjetju ta 
odstotek še precej nižji. Da 
bomo izkoristek povečali, mo
ramo do podrobnosti predvi
deti potek dela na sleherni de
lovni operaciji. Tako bomo do
segli polno izkoriščenost stro
ja in človeka, zadovoljili kup
ca, ustvarili renome podjetju 
tér dosegli zadovoljiv poslovni 
uspeh.

Pri dobrem poslovnem uspe
hu nam bodo na voljo potreb
na sredstva za modernizacijo 
proizvodnega procesa. Dobro 
počutje ljudi na delovnem me
stu pa je porok za večjo sto
rilnost in boljši jutrišnji dan, 
kar je v interesu posameznika 
in družbe kot celote.

Kako povečati 
poslovni uspeh

službe svojo osnovno organi
zacijo, v kateri je več kot 400 
članov. Javna razprava je od- 
ločila, da bomo službe delili, 
na podlagi tega pa smo uvedli 
postopek za volitve, ki so bile 
izvedene v januarju in febru
arju za vsako delovno enoto 
ali sektor posebej. Pri izbiri 
kandidatov smo upoševali tu
di načelo, da pomladimo vod
stva osnovnih organizacij sin
dikata in sicer tako, da je v 
vsaki sindikalni ali delovni 
skupini po en predstavnik 
mlajši od 27 let. Tem mlajšim 
pa bo v prihodnje potrebno 
posvetiti večjo pozornost ter 
jim nuditi vso pomoč pri nji
hovem delu. Dolžnost teh mla
dih pa bo, da v posameznih 
OOS organizirajo aktiv mladih 
delavcev.

Po izvedenih volitvah v IO 
OOS je bilo nujno sklicati us
tanovne občne zbore doseda
njih sindikalnih odborov, na 
teh pa oceniti dejavnost za 
mandatno obdobje 1973/1974 
ter predlagati in izvoliti dele
gate v nadzorni odbor in od
bor blagajne vzajemne pomo
či. Ti občni zbori so bili v fe
bruarju in marcu.

Vsi izvršni odbori pa mora
jo na svoji 1. redni seji izvo
liti še delegacije, ki bodo tvo
rile tovarniško konferenco sin
dikatov. Tako osnovana tovar
niška konferenca pa bo samo 
koordinacijski organ za delo
vanje OOS v podjetju in delu
je na principu delegatskega si
stema ter ob priliki prvega

sklica izvoli predsednika, taj
nika in ostale organe ter sprej
me svoj poslovnik o delovanju 
konference.

To je bil le kronološki po
pis o poteku in izvajanju re
organizacije sindikata. Večje 
naloge pa čakajo novoizvolje
ne IO OOS, kajti dejavnost je 
prenešena navzdol z vsemi 
pravicami in dolžnostmi. Kar 
pa zadeva finančno vprašanje, 
pa mora biti dogovor med 
OOS in konferenco o načinu 
financiranja posamezne dejav
nosti npr. šport, kultura in po
dobno, katera sredstva pripa
dajo OOS in kako se dele.

Vsaka OOS v podjetju je 
dolžna svoje delo opravljati 
po poslovniku o delu sindi
kalne organizacije. Ta pravila 
obsegajo 10 poglavij, pravila 
se sprejemajo na občnih zbo
rih vseh OOS. V prihodnji 
številki bomo ta pravila v zgo
ščeni obliki objavili v tovar
niškem časopisu.

Sindikat je v našem podje
tju po novem organiziran ta
ko, da ob prehodu v ustanav
ljanje TOZD ne bo potrebno 
nikakršnih sprememb, ker je 
nova organiziranost že prikro
jena tako,-da bo v TOZD de
lo sindikata nespremenjeno.

Vse OOS bodo registrirane 
pri Občinskem sindikalnem 
svetu in bodo prejemale ves 
material in navodila za razne 
akcije neposredno. S tem pa 
bo nastala tudi trdna vez med 
OOS ih Občinskim sveto ZS.

Kako smo se pripravljali 
na volitve?
Jože Jerše

V pripravah na volitve delegacij in delegiranje de
legatov v zbor združenega dela v našem podjetju so 
se v zadnjem času aktivirali prav vsi družbeni de
javniki, posebno pa še družbeno politične organizacije 
v podjetju.

Na osnovi sklepa RK SZDL o uvedbi sistema stal
nih kadrovskih priprav, da bi do volitev imeli že do
volj veliko izbiro možnih kandidatov za sestavo kan
didatne liste delegatov za zbor združenega dela pri 
občinski skupščini, je sekretar osnovne organizacije 
sindikata Tovarne verig Lesce imenoval poseben od
bor za stalne kadrovske priprave pri izvršnem odboru 
sindikata. Njegova naloga je bila pripraviti predlog 
možnih kandidatov že v letu 1973.

Listo evidentiranih kandidatov, ki je štela 51 de
lavcev kot možnih kandidatov za ožji izbor, so dobili 
vsi sindikalni odbori v organizacijskih enotah. Ti so 
zahtevali nekatere spremembe, kar je koordinacijski 
odbor tudi upošteval, če je bila predlagana spremem
ba utemeljena.

V kandidacijskem postopku pa je koordinacijski 
odbor izmed 51 možnih kandidatov izbral 27 kandi
datov kot dokončen predlog za kandidacijsko kon
ferenco.

Kandidacijska konferenca je bila 8. marca 1974. 
Zbor delavcev delegatov na tej konferenci, na katerem 
so obravnavali predlagane kandidate, je odločil, da se 
kandidatna lista skrči na 25 kandidatov in da se s taj
nim glasovanjem zagotovi načelo svobodnega izražanja 
volje delavcev.

Od 96 oddanih glasovnic so bile 3 neveljavne, os
talih 93 glasovalcev pa je z večino glasov potrdilo 
kandidatno listo s 25 kandidati.

28. marca pa je bilo na volitvah izvoljenih 20 de
legatov, kolikor jih šteje naša delegacija v zboru zdru
ženega dela. Njihov mandat traja 4 leta.

Priprava in izvedba volitev delegacije naše samo
upravne skupnosti so pomemben korak v smeri uresni
čevanja novega ustavnega stanja — delegatskega si
stema in odnosov v naši samoupravni družbi.



Akcijski
Matko Pogačnik

Organizacija ZK v TVL je 
na delovnem sestanku spreje
la akcijski program za bodoče 
delo. Ker se program ne nana
ša samo na člane ZK, ampak 
na vse zaposlene v podjetju 
in na poslovanje podjetja v 
celoti, je prav, da se z njim 
seznanijo vsi člani kolektiva.

S stabilizacijsko politiko 
smo prišli v podjetju v težje 
pogoje poslovanja. Zato je po
trebna temeljita organizira
nost reševanja socialno-eko- 
nomskih in političnih posle
dic, ki so že ali šele bodo na
stale.

ZK in ostale družbeno po
litične organizacije v podjetju 
so dolžne problematična sta
nja obravnavati in programi
rati sanacijske ukrepe, da ne 
bi prišlo do najtežjih posledic.

V zvezi z ocenjeno gospo
darsko situacijo je dolžnost 
komunistov, predvsem vod
stvenih organov podjetja, da 
odločno zavremo sile, ki so 
proti stabilizacijskim ukre
pom. Tisti, ki so odgovorni za 
izpolnjevanje stabilizacijskega 
programa, pa tega ne bodo 
sposobni uresničiti, morajo 
nositi vso odgovornost, člani 
ZK pa primerno aktivirajo ak
cije na vseh nivojih.

Komunisti morajo postati 
pobudniki in nosilci zahtev po 
racionalnejšem delu. Za reši
tev v ekonomskem sistemu in 
ukrepov tekoče ekonomske po
litike je potrebno, da delovna 
skupnost oceni lastno produk
tivnost dela, izkoriščanje pro
izvajalnih sredstev, učinkovi
tost finančnih naložb, da hit
reje izobražuje kadre, oceni 
izkoriščenost delovnega časa, 
izostanka in racionalizira po
svete na višjih nivojih.

Zelo pogosto se postavlja 
vprašanje, kako najbolj realno 
postaviti letni plan proizvod
nje. Komunisti pri tem pou
darjamo, da je edino smisel
no letni plan proizvodnje po
staviti na dejanske kapacitete. 
Potem je treba storiti vse, da 
se za tako postavljen plan pro
izvodnje zagotovijo potrebna 
naročila in reprodukcijski ma
terial.

Pri postavljanju mesečnih 
operativnih planov pa mora
mo upoštevati trenutno pre
skrbljenost z reprodukcijskim 
materialom in trenutno po
kritje proizvodnje z naročili.

Postavljanje operativnih pla
nov kot dvanajstine letnega 
plana zamegluje tekoče nasta
jajoče probleme. Postavljanje 
operativnih planov na osnovi 
zagotovljenih pogojev pa bi 
omogočilo pravočasne j še in 
hitrejše reševanje tekočih pro
blemov v oskrbi proizvodnje.

Ker je čutiti, da v podjetju 
prevečkrat želimo nastale pro
bleme opravičevati s tako ime
novanimi višjimi silami (s 
splošnim gospodarskim polo
žajem v državi), komunisti 
zahtevamo, da se izvrševanje 
operativnih planov bolj po
drobno analizira. Le na osnovi 
podrobne analize lahko samo

program ZK
upravni organi sprejmejo učin
kovite sklepe za odpravljanje 
pomanjkljivosti v izvrševanju 
planskih obveznosti.

V podjetju bomo morali sto
riti več za zmanjšanje stroš
kov. Znižanje stroškov je 
eden od bistvenih elementov 
za večanje konkurenčne spo
sobnosti podjetja in pomem
ben element v stabilizaciji go
spodarstva.

Pri tem komunisti posebej 
opozarjamo na prevelik obseg 
režijskih administrativnih de
lovnih mest. Intenzivno mo
ramo iskati racionalne rešitve 
v organizaciji dela, ki bodo 
poenostavile in skrčile admini
strativno poslovanje. Tako bo
mo lahko tudi zmanjšali šte
vilo režijskih delovnih mest 
( administrativnih ).

V zadnjih letih smo vlagali 
velike napore v nove investi
cije, ki pomenijo razširitev 
proizvodnje. To komunisti vse
kakor podpiramo, vendar pa 
pri tem ugotavljamo, da smo 
zanemarjali organizacijo in 
študij dela v obstoječi proiz
vodnji.

Za realizacijo racionalnejših 
rešitev v tekoči proizvodnji je 
bilo v preteklosti potrošenih 
in namenjenih odločno prema
lo denarnih sredstev.

Zato morajo strokovnjaki, 
ki posredno ali neposredno 
delajo za proizvodnjo, vložiti 
več naporov v organizacijo in 
študij dela.

V letnih investicijskih pro
gramih pa je treba posebej 
opredeliti rešitve, ki izhajajo 
iz študija dela. Za realizacijo 
teh rešitev moramo z letnim 
investicijskim programom ali 
planom velikih popravil zago
toviti ustrezna finančna sred
stva.

Nekatere napake v planira
nju (strojno orodje) kažejo 
na to, da je večkrat natančno 
planiranje nemogoče, ker ni
majo oblikovanih ustreznih 
osnov, na katere bi se mogel 
planer opirati.

Povsod tam, kjer so pogoji, 
ki omogočajo izdelavo osnov 
in meril za dobro planiranje 
zlasti strojnega orodja in vse
ga pomožnega materiala, lah
ko ta dela takoj pospešimo. 
Povsod drugod pa moramo 
najprej zagotoviti ustrezne po
goje.

Preveliki izpadi v letošnji 
proizvodnji zaradi pomanjka
nja naročil so tudi posledica 
prepočasnega zaznavanja gi
banj na trgu.

Komunisti ponovno poudar
jamo, da moramo v podjetju 
posvetiti večjo skrb analizi tr
ga. Če je potrebno, naj se za 
to delo komercialni sektor tu
di strokovno okrepi.

Če bomo hoteli planske na
loge in program stabilizacije 
izvrševati bolje kot letos, bo
mo morali bistveno zaostriti 
osebno odgovornost na vseh 
nivojih. Organizacija ZK bo 
podpirala ukrepe vodstva pod

jetja, ki bodo stremeli k temu 
cilju. Prav tako pa bomo od
ločno kritizirali vsako popu
ščanje in familiarnost v sank
cioniranju osebne odgovorno
sti.

Da bi plan poslovanja za le
to 1974 kot instrument poslov
ne politike dal kar najbolj op
timalno varianto realizacije ci
ljev, ki jih želimo doseči, je 
potrebno:

— definirati cilje in poslov
no politiko podjetja,

— definirati vse posamezne 
plane, ki sestavljajo plan po
slovanja podjetja,

— določiti izvajalce teh pla
nov in plana podjetja kot ce
lote,

— postaviti roke za izdelavo 
in izvajanje vsakega posamez
nega plana in plana podjetja.

Pri tem pa je treba posta
viti:

— orientacijsko stopnjo ra
sti dohodkov,

— orientacijsko stopnjo ra
sti realizacije (prodaje) po 
grupah proizvodov na doma
čem tržišču in izvozu,

Aktivi
Jože Smole

S prehodom na TOZD in po 
reorganizaciji sindikatov se bo 
morala reorganizirati tudi mla
dinska organizacija. To pome
ni, da moramo v vsaki osnov
ni organizaciji sindikata 
(OOS) ustanoviti mladinski 
aktiv, ki se bo imenoval aktiv 
mladih delavcev (AMD). Ker 
pa je število mladih delavcev 
po OOS različno, je nujno, da 
se v takih TOZD oziroma OOS 
mladi povezujejo z drugo OOS 
in skupno ustanove AMD. Ta
ko bosta samostojno delovala 
OOS v kovačnici in OTV, AMD 
pa bo zaradi majhnega števi
la mladih v posameznih OOS 
sestavljen iz obeh OOS, oziro
ma AMD. Najvišji organ akti
va je konferenca mladih de
lavcev, ki ima svoje predsed
stvo in po potrebi tudi komi
sije za laže delovanje AMD. Iz 
svojih AMD po TOZD oziro
ma OOS izvolijo mladi delega
te za konferenco AMD na ni
voju organizacije združenega 
dela in pa delegate skupno z 
drugimi AMD za OK AMD. 
AMD sprejme svoj program 
dela in se skupno z OOS do
govori, katere akcije bodo 
skupne, katere pa samo mla
dinske. Dogovorijo se tudi gle
de financiranja teh akcij. Jas
no je, da bodo skupne akcije 
financirale OOS, ker smo mla
di tudi člani sindikata. Ostale 
akcije, ki niso skupne, finan
cira AMD. Financiranje ne bi 
smelo okrnjevati dela AMD, 
zato so se na republiškem ni
voju obe konferenci — sindi
kalna in mladinska dogovorili, 
da bo vse akcije AMD sofinan
cirala OOS.

— politiko cen, prodaje in 
nabave,

— stopnjo izkoriščanja ka
pacitet,

— razširitev obstoječih ka
pacitet in odprava ozkih grl,

— vlaganje v nove proizvod
ne kapacitete in pomožne ob
rate,

— politiko kadrovanja in 
standarda,

— politiko delitve dohodka 
in osebnih dohodkov,

— integracijske prijeme, po
slovno tehnično sodelovanje.

ZK se mora zavzemati, da 
bo direktor z vodilnim kad
rom odgovoren predočiti ugo
tovitve gospodarjenja pristoj
nim družbeno-političnim orga
nizacijam in tudi samouprav
nim organom.

Organizacija ZK je dolžna 
boriti se za uresničitev pogo
jev, ki bodo omogočili odlo
čujočo vlogo delavskega raz
reda pri izgrajevanju politike 
in pri odločanju o družbenih 
pogojih na vseh nivojih pred
vsem pa za krepitev samoup
ravljanja. To je podlaga za do-

Potrebe OZD pa narekujejo, 
da se oblikuje konferenca 
AMD in tudi skupno predsed
stvo. Po potrebi se formirajo 
tudi komisije, ki so skupne 
za vse AMD. Naloga konferen
ce, predsedstev in komisij je, 
da razpravljajo po najpomem
bnejših vprašanjih OZD. Na
črtuje skupne akcije ter ko
ordinira delo med mladinski
mi aktivi v OZD ter se na rav
ni podjetja povezuje z ostali
mi družbeno političnimi orga
nizacijami pa tudi samouprav
nimi organi.

sleden boj proti tehnokrat
skim in birokratskim težnjam 
v naši družbi. Glede na te 
ugotovitve je potrebno stalno 
analizirati oceno izvajanja sa
moupravnih aktov in izvajanja 
statutarnih določil.

Naloga ZK je, da je pri po
membnih družbeno-političnih 
akcijah na čelu dogajanj, na
stopiti mora preden se situa
cija zaostri, tako da OZK ne 
deluje kot instrument disci
pline in ureditve problemov. 
Komunisti v takih primerih 
ne morejo nastopiti kot sub
jektivni faktor krepitve moči 
določenih vodstev in tudi ne 
za uveljavljanje nenačelne po
litike.

Sedanje stanje oziroma po
litika sprejemanja novih kan
didatov v ZK ni odraz obsto
ječih hotenj in potreb.

Naša organizacija ZK kakor 
tudi posamezni člani se niso 
dovolj potrudili za pridobitev 
mladih neposrednih proizva
jalcev. To bo bodoča naloga 
sekretariata, ki bo moral iz
koristiti za to vse svoje moči.

V našem podjetju bomo za
čeli ustanavljati AMD takoj, 
ko sindikat zaključi z ustanov
nimi občnimi zbori OOS. Naj 
pojasnim, da je v bodočih iz
vršnih odborih OOS tretjina 
mladih delegatov. To pove, da 
imamo ravno toliko delegatov 
v IO OSS, kot pa je zaposle
nih mladih na področju, kjer 
dela OOS. S tem se bomo mla
di enakopravno vključili v 
družbena dogajanja. Vsi sku
paj smo samo en delavski raz
red, ne pa stari in mladi.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Iz naše preteklosti

Žene in otroci delavcev TVL, pred tovarno, v času stavke leta 1935

mladih delavcev



Mesto in 
kontrole
Martin Horvat

Dejstvo je, da je temelj sa
moupravnih odnosov pri nas 
družbeno-ekonomski položaj 
delavskega človeka v družbeni 
reprodukciji. S tem, da dela s 
sredstvi v družbeni lastnini, je 
ne samo osnovni faktor dela, 
ampak tudi faktor upravljanja 
dela, sredstev dela in delitev 
rezultatov dela. Torej, na te
meljih združenega dela in dru
žbene lastnine nad sredstvi za 
proizvodnjo je delovni človek 
nosilec, ustvarjalec in kontro
lor medsebojnih odnosov v 
združenem delu. Materialno 
osnovo tega položaja in pravi
ce delavca, da odloča tako o 
pogojih svojega dela kot o 
sredstvih predstavlja dohodek, 
ustvarjen v razmerah združe
nega dela ali v temeljni orga
nizaciji združenega dela ali v 
povezavi z drugimi organizaci
jami in asociacijami, kjer v 
razmerah samoupravne socia
listične demokracije delovni 
ljudje uresničujejo svoje dolž
nosti, pravice in interese. Tak
šen položaj terja določene ob
like organiziranja delavskega 
razreda oziroma določene obli
ke obnašanja v okviru sociali
stične morale in samouprav
nih socialističnih norm, zapi
sanih v ustavi, zakonih in dru
gih družbenih dokumentih, 
stališčih in opredelitvah.

(Nadaljevanje s 3. strani)

Aktivi mladih
Sindikat je najširša družbe

no politična organizacija enot
nega delavskega razreda. Orga
niziran mora biti tako, da lah
ko učinkovito zastopa svoje 
interese. Zato je potrebno, da 
se znotraj sindikata stvari, ki 
se tičejo mladih obravnavajo 
drugače kot doslej. Spoznali 
smo, da ne gre za neke mla
dinske interese in pa za neke 
posebne interese starejših, in
teresi so skupni, saj smo mla
di delavci enakopravni v vseh 
pogledih.

Predsedstvo TK ZMS je na 
svoji 12. redni seji sprejelo 
sklep, da se na ravni OZD 
ustanovi pet AMD: vijakarna, 
verigama, tehnični sektor, 
splošni sektor ter za OTV in 
kovačnico skupno en AMD. 
Teh pet AMD bo delovalo sa
mostojno in bodo tudi delali 
po svojih programih, ki jih 
bodo sprejeli na ustanovni 
konferenci. AMD bodo tudi sa
mi financirali svoje akcije 
skupno z OOS. Finančna sred
stva bodo dobili od članarine 
in pa od dotacij. Dotacija se 
bo razdelila po aktivih procen- 
tualno. To pomeni, če je v ak
tivu več mladih, bo dotacija

pomen delavske

Potrebe po uvedbi samoup
ravne delavske kontrole

Z ustavnimi dopolnili smo 
naredili korak naprej v spre
minjanju odnosov in iskanju 
konkretnih organizacijskih ob
lik, v katerih bi se učinkovito 
uresničila družbena opredeli
tev, da delavci v celoti odlo
čajo o družbeni reprodukciji. 
Gre za temeljno organizacijo 
združenega dela (TOZD), ki v 
prvem obdobju postane osnov
na družbena, organizacijska 
proizvodnja in samoupravna 
celota, v kateri delavci ures
ničujejo svojo ustavno pravi
co do dela, upravljanja tega 
dela, neposrednega odločanja 
in kontrole teh procesov. 
TOZD je osnovna oblika zdru
ženega dela, v kateri delavci 
na osnovi svojega dela nepo
sredno in enakopravno ureja
jo medsebojne odnose pri de
lu. Upravljajo posle in sred
stva družbene reprodukcije, 
odločajo o dohodku in o dru
gih vprašanjih svojega druž- 
beno-ekonomskega položaja.

Nedvomno je takšna temelj
na organizacija tudi osnovna 
celica, v kateri delavci uresni
čujejo svojo družbeno pravi
co, odgovornost in obveznost 
do izvajanja samoupravne 
kontrole nad vsemi tokovi 
svoje aktivnosti.

delavcev
večja, ker za svoje delo tudi 
več potrebujejo. Članarina pa 
ostane vsa v AMD.

Ko bodo ustanovljeni AMD, 
bomo na ravni podjetja formi
rali konferenco AMD. Ta kon
ferenca bo imela svoje komi
sije ter predsedstvo, ki bo na
črtovalo skupne akcije in se 
povezovalo z drugimi družbe
no političnimi organizacijami 
v podjetju. Konferenco bodo 
sestavljali delegati, ki bodo 
izvoljeni na ustanovnih konfe
rencah, predsedstvo pa del 
članov vseh petih AMD. Kon
ferenca ne bo imela svojih fi
nančnih sredstev, zato se bo
do morali AMD za vsako ak
cijo, ki jo bo organizirala kon
ferenca dogovoriti, kako jo 
bodo aktivi financirali.

Predsedstvo je tudi že ime
novalo komisijo za reorgani
zacijo, ki skupno s komisijo 
za družbeno ekonomske odno
se pripravlja gradiva in pa po
slovnike za ustanovitev AMD. 
Računamo, da bodo ti aktivi 
ustanovljeni že v prvi polovici 
aprila. Upamo, da se bomo 
mladi učinkoviteje vključili v 
celotno dogajanje v našem 
podjetju.

Seveda nihče ne misli, da so 
ti tokovi že idealni, nekaj, kar 
se uresničuje samo po sebi, 
brez motenj in odporov, ki so 
ali organizirani ali posledica 
neznanja in drugih pobud ter 
vzrokov. Dober zakon o samo
upravljanju, temeljni ali ne, 
ne zagotavlja stvarnega samo-

Horvat Martin

upravljanja. To pomeni, da 
moramo našo stvarnost vedno 
soočati z obstoječimi in novi
mi družbenimi načeli in prak
so, da bi bili pri uresničeva
nju teh načel dosledni.

Seveda si ne smemo delati 
iluzij, da je delavska kontro
la (DK) rešitev pred vsemi 
slabostmi. DK je samo sestav
ni element samoupravnih od
nosov, deluje in se izraža v 
njih in ne izven njih. Zato so 
neupravičena prizadevanja, ki 
obravnavajo DK samo kot in
stitucijo, ki jo hočejo oziro
ma želijo osamiti in ločiti od 
možnosti, ki jih daje samoup
ravna praksa za izvajanje DK. 
Pri vsem tem sta bistvena 
vpliv in oblast delavskega raz
reda in ne samo institucije. 
Namen institucije je, da v da
nih okoliščinah izrazi družbe
no moč in vpliv delavcev.

V konkretnem primeru to 
pomeni, da je samoupravna 
DK kot institucija organizacij
ska oblika, ki se prilagaja od
nosom in ne narobe.

V čem se kažejo težnje, da 
bi delavcu odtujevali rezulta
te njegovega dela, oziroma da 
ima delavec nanje premajhen 
vpliv?

Ugotovljeno je bilo, da so 
tokovi akumulacije v našem 
gospodarstvu nenormalni, da 
ustvarjena presežna vrednost 
odteka v sfero prometa in sto
ritev in s tem od proizvajalca, 
a v sferi proizvodnje ostane 
premalo sredstev za razširje
no reprodukcijo. V teh okoli
ščinah je proizvodnja razpola
gala za potrebe razširjene re
produkcije s približno četrti
no sredstev, medtem ko je 
preostali del dobival pod ne
ugodnimi pogoji.

Izhajajoč od ustvarjenega 
dohodka in njegove delitve 
kot pogoji za reševanje vseh 
bistvenih vprašanj življenja in 
dela delavcev, je vidna tenden

ca zmanjševanja materialne 
osnove, na katerih delavci gra
dijo odločitve za razvoj proiz
vodnje, za reševanje osebnega 
in družbenega standarda. V 
takih razmerah so postajale 
odločitve delavcev običajne 
deklaracije, a praktičen vpliv 
delavcev in njihova moč v up
ravljanju rezultatov dela je 
slabila. V tem obdobju, pred 
šestdesetimi leti, v nekaterih 
elementih tudi prej, se poja
vijo gibanja, ki jasno opozar
jajo tako na materialen kot 
družbeni položaj delavcev. 
Vidnejše znake tega stanja 
opazimo v nekaterih republi
kah po letu 1968, ko začne na 
primer padati število delavcev 
neposrednih proizvajalcev v 
vrstah ZKJ. V tem primeru 
imamo dve tendenci. Prva je, 
da število delavcev v ZK pa
da ali zaradi izstopanja ali iz
ključitve; druga pa, da je v is
tem obdobju sprejetih v ZK 
manj delavcev v primerjavi z 
drugimi strukturami.

Še nekateri drugi podatki 
opozarjajo na slabosti. Vedno 
več je na primer delavcev, ki 
so od organizacij izven delov
ne organizacije zahtevali za
ščito svojih samoupravnih 
pravic in zaščito svojega polo
žaja v delovni organizaciji. Tu 
gre običajno za kratenje pra
vic pri izplačevanju osebnega 
dohodka; premeščanje iz ene
ga na drugo neustrezno delov
no mesto, slabo ravnanje in 
druge zlorabe, ki so proizvod 
birokratskega obnašanja, fa- 
miljarnosti ali preveč izraže
nega vpliva posameznika.

V takšnih razmerah kršitve 
zakonitosti, samoupravnih pra
vic delovnih ljudi in vrste dru
gih zlorab ne morejo biti sred
stvo za boj proti samouprav
ljanju, ampak nasprotno, to 
so povodi in vzroki, na kate
rih se delavski razred organi
zira za zaščito in razvoj samo
upravljanja. Začetek te zaščite 
je v spopadu z odpori nepo
srednemu odločanju in kont
roli tako v okviru TOZD kot 
zunaj nje.

Vendar omenjena zaščita ne 
more temeljiti samo na reše
vanju tistih ekscesnih proble
mov, ki se kažejo kot že stor
jeni prekrški ali kot kršene 
pravice posameznika v združe
nem delu ali združenega pro
izvodnega dela v celoti. Ta 
funkcija mora izhajati iz ob
veznosti in odgovornosti druž- 
beno-političnih organizacij, or
ganov upravljanja in delovnih 
ljudi TOZD in izven nje. Za 
dosleden razvoj samoupravlja
nja in neposrednega odloča
nja, a s tem tudi neposredne 
kontrole, je treba izvajati us
tavna določila o medsebojnih 
odnosih, predvsem delavske, 
kajti ti odnosi že vsebujejo 
tiste elemente sistema, ki šči
tijo človeka, njegov položaj in 
pravice. Vsebujejo potrebno 
socialistično solidarnost, hu
manost, vzajemnost in druge 
oblike humanističnega odnosa 
do človeka, saj tudi ves sistem 
samoupravnih socialističnih 
družbenih odnosov temelji na 
človeku, njegovem material
nem in družbenem položaju, 
kar človeka označuje kot sub
jekt najvišje družbene vredno
sti.

Program in način dela sa
moupravne delavske kontrole

Program in način dela vse
kakor spadata med najpo
membnejša vprašanja. Samo
upravna družbena kontrola v 
združenem delu bi morala biti 
kontrola ali notranji zaščitni 
zid, ki bi varovala pred neza
konitim in antistatutarnim od
ločanjem v medsebojnih odno
sih in regiranjem in zmanjše
vanjem pravic delavcev. Or
gani DK imajo vso pravico, da 
ocenjujejo smotrnost namena 
in porabe sredstev. Kontroli
ra materialne in druge izdat
ke, ki so lahko predmet zlo
rabe. Naloge kontrole so v 
tem, da pošilja predloge ali 
solucije v redno reševanje z 
zahtevo, da se predmet poš
lje samostojni profesionalni 
organizaciji ali službi družbe
nega knjigovodstva, da se vra
čajo v ponovno proučevanje, 
rešitve, odločitve ali sklepi, da 
se eventualno zaustavi izvršba 
aktov ali akcij in da se pro
učujejo določeni problemi in 
predlagajo ukrepi glede odgo
vornosti in disciplinski ukre
pi. Pravice in pooblastila or
ganov DK ne smejo preseči 
okvirov pooblastil, ki so jih 
dobili od delovne skupnosti, 
to se pravi, držati se morajo 
pooblastil, ki jim jih daje sta
tut podjetja — pravilnik o 
DK.

Skrbi za obveščanje kolek
tiva, uveljavljanje pravic de
lavcev, odpravljanje škodlji
vih faktorjev in nepravilnosti 
nagrajevanja, za sodelovanje 
z zunanjimi službami, nadzor 
nad izvajanjem predpisov za
konov, za nadzor nad delitvijo 
dohodka in za poslovno mo
ralo, nadzoruje namenska izd
vajanja sredstev, delitev sta
novanj in reprezentanco.

DK ima pravico zahtevati in
formacije od strokovne služ
be; ko gre za kršitev zakonov, 
da postopek tudi na višji fo
rum.

DK ni ustanovljena zato, da 
dela red v podjetju, temveč 
da preprečuje in odkriva ne
pravilnosti v podjetju. DK s 
pismenim poročilom o nepra
vilnostih informira delavski 
svet in vse politične organiza
cije v podjetju.

Glede odnosa samoupravne 
DK do drugih voljenih samo
upravnih organov je treba ve
deti, da je DK enakopraven 
organ vsem drugim samoup
ravnim organom, da se njiho
vo delo dopolnjuje in ne iz
ključuje, zato organi samoup
ravne DK niso niti nadrejeni 
niti podrejeni drugim samo
upravnim organom. Spričo te
ga se njihovi odnosi gradijo 
na načelih medsebojnega so
delovanja, zlasti v fazi preven
tivnega delovanja.

Naposled je treba reči, da je 
uvajanje samoupravne DK kot 
izbrane in organizirane oblike 
delovanja in vpliva delavskega 
razreda posel, ki se ga loteva
mo brez zadostnih izkušenj. 
To bo terjalo stalno izpopol
njevanje in usklajevanje s 
stopnjo razvoja samoupravnih 
družbenih odnosov po načelu, 
zapisanem v programu ZKJ, 
da ni nič, kar je ustvarjenega, 
tako sveto, da bi ne moglo 
biti preseženo.



BREMENSKE
VERIGE
Dipl. ing. Vinko Rozman

Pri prenašanju bremen z 
dvostremenskimi verigami in 
žičnimi vrvmi moramo upo
števati zmanjšanje maksimal
ne nosilnosti v odvisnosti od 
obesnega kota a (alfa). Tabe
le, ki so jih izdali proizvajalci 
verig, navajajo skoraj izključ
no le zmanjšano nosilnost za 
obesne kote a =  45°, 90° in 
120°. Praktične izkušnje pa ka
žejo, da se pri uporabi verig ti 
koti le ocenjujejo. V večini 
primerov predstavlja to neko 
določeno negotovost pri izbiri 
ustrezne verige ali žične vrvi.

S pomočjo prikazanih no- 
mogramov (slike 1 do 3) lah
ko z zadostno natančnostjo za 
praktično uporabo ugotovimo 
naj večjo nosilnost (F max v 
kp) in obesni kot «. Za ilu
stracijo so prikazani trije pri
meri.

Prvi primer
Uporablja se dvostremenska 

veriga z največjo dopustno ob
remenitvijo 2 Fi =  2.000 kp pri 
navpično obešenem bremenu, 
torej pri obesnem kotu a =  0°.

Kako velik je obesni kot a 
in nosilnost (F max v kp), če 
merita potem, ko dvigalo ve
rigo že napne, breme pa še 
leži na tleh, stranica b =  1.460 
mm in višina h =1.180 mm?

Rešitev:
V nomogramu 1 spojimo 

b =  1.460 mm in h =  1.180 mm 
in na premici (1) odčitamo 
obesni kot a =  72°. Sedaj po
vežemo s premico (2) kot 
a =  72° vrednost 2 Fi =  2.000 
kp in dobimo iskano nosilnost 
Fm ax=  1.610 kp.

Drugi primer
Uporabljamo dvostremen 

sko verigo z največjo dopust
no obremenitvijo 2 Fi =  5.000 
kp pri navpično obešenem 
bremenu a =  0°.

Kako velik bo obesni kot a, 
in nosilnost F max v kp, če 
izmerimo potem, ko sta verigi 
napeti in breme še leži na 
tleh, stranici a =  820 mm in 
b =  950 mm?

Rešitev:
V nomogramu 2 spojimo 

a =  820 mm z b =  950 mm in 
dobimo s pomočjo premice 
(3) obesni kot a =  51°. Nato 
spojimo v nomogramu po sli
ki 1 kot a =  51° z vrednostjo 
2 Fi =  5.000 kp in dobimo na 
premici (4) iskano nosilnost 
F max =  4.500 kp.

Hitro določanje nosilnosti
Nomogram po sliki 3 omo

goča hitro določanje nosilno
sti F max v kp brez vmesnega 
določanja obesnega kota a. Za 
protikontrolo dobimo pri
2 Fi =  2.000 kp, h =1.180 mm 
in b = 1.460 mm (prvi primer) 
nosilnost F max =  1.610 kp. V 
nomogramu po sliki 3 spoji
mo najprej 2 Fi =  2.000 kp z 
vrednostjo b =  1.180 mm in 
dobimo s premico (5) prese
čišče S na neoštevilčeni črti. 
Če spojimo to presečišče S z 
vrednostjo b =  1.460 mm, do
bimo na premici (6) nosilnost 
F max =  1.610 kp, kar je bilo 
treba dokazati.

Obesnih kotov a večjih od 
120° se je pri prenašanju bre
men z verigami treba izogiba
ti. Za obesni kot a =  120° sle
di h max = 0,5 b in b max =  
=  2 h mm. Nomogram po sliki
3 omogoča tudi hitro določa
nje nosilnosti F max v kp pri 
obesnih kotih večjih od 120 °.

Primer
Koliko znaša F max, če je 

2 Fi =  8.000 kp in izmerimo 
h =  700 mm in b =  2.000 mm?

V nomogramu po sliki 3 
spojimo najprej 2 Fi =  8.000 
kp z vrednostjo h =  700 mm 
in dobimo presečišče Si pre

mice (7) in neoštevilčene črte. 
Presečišče Si spojimo z b =  
= 2.000 mm in odčitamo na 
premici (8) nosilnost Fmax = 
=  2.800 kp. Osebna

zaščitna sredstva
Božena No vsak

Na pobudo republiške in
špekcije za delo so se nedavno 
sestali varnostniki vseh delov
nih organizacij v Združenem 
podjetju Slovenske železarne.

Med drugim so razpravljali 
tudi o slabi kvaliteti osebnih 
zaščitnih sredstev. Ugotovili 
so, da zaradi slabe kvalitete 
osebnih zaščitnih sredstev de
lovne organizacije trošijo znat
no več sredstev, kot bi jih si
cer. Tako smo samo v našem 
podjetju predvideni plan iz
datkov za osebna zaščitna 
sredstva v letu 1973 presegli 
za približno 3 mil. starih di
narjev (skupaj smo porabili 
skoraj 36 mil. starih dinarjev).

Ugotovili so tudi, da proiz
vajalci ne izdelujejo osebnih 
zaščitnih sredstev po tehnič
nih predpisih JUS. Na tem 
področju imamo kar 42 raz
ličnih JUS standardov, za ka
tere marsikatero podjetje ne 
ve. Prodajalci osebnih zaščit
nih sredstev trdijo, da bi bila 
osebna zaščitna sredstva, izde
lana natanko po JUS standar
dih, mnogo dražja.

Iz teh ugotovitev je razvid
no, kakšen nered povzročajo 
na trgu številni različni pred
pisi.

Da bi se stanje na tem pod
ročju izboljšalo, bi morala 
vsa podjetja, ki uporabljajo 
osebna zaščitna sredstva, po
samezne primere slabe kvali
tete ali nepravilne izdelave 
osebnih zaščitnih sredstev pri
javiti tržnemu inšpektorju.



Pravilna uporaba snežnih verig
Franc Beravs

Končno je zima skoraj na 
pragu pomladi z obilnim sne
ženjem 4. marca prisilila mar
sikaterega voznika motornega

sko jutro. Parkirni prostor 
pred tovarno še zdaleč ni bil 
tako poln kot običajno. Le 
kakih 10 vozil je počivalo tam,

vozila, da je izvlekel na dan 
snežne verige. Kazalo je celo 
na debelejšo snežno odejo. 
Marsikak voznik se je moral

torej se je samo nekaj najpo
gumnejših voznikov podalo na 
sneg. Drugi so se odločili pu
stiti svoje konjičke doma ter
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— tehnologi, ki jih hudo zani
majo snežne verige, pa po
vsem slučajno izkoristi priliko 
češ, poglejmo, če so oprem
ljeni z verigami. Pa ne samo 
to, ampak tudi, kako so mon
tirane verige. In kaj so ugo
tovili? Šest vozil je imelo 
montirane snežne verige. To
da .. .  Prvi je bil prav tisti, 
katerega voznik je že zjutraj 
potožil, da mu verige ropočejo 
po blatnikih. Nepravilno jih 
je zategnil z napenjalno veri
go. Ti naši radovedni tehnolo
gi so napako popravili. Drugi 
je imel natezno vzmet zateg
njeno namesto ob obodu kar 
prečno čez gumo, tretji pa 
celo verigo speto z vozlom. 
Na dveh vozilih so bile verige

pravilno montirane. Na še
stem pa so radovedneži poleg 
nepravilne spojitve (Mont- 
blanck) zunanje stranske ve
rige našli še nepredpisani pri
pomoček — navadno žico, s 
katero je voznik fiksiral kon
čni obroček stranske verige, 
da mu ne bi opletal po blat
niku. Le s čim bi si pomagal, 
če bi se znašel med vožnjo 
nekje, kjer mu žica ne bi bila 
dosegljiva.

škoda, da tega dne ni bilo 
na parkirnem prostoru še več 
vozil. Kaj vse bi se še odkrilo 
pri tistih vozilih, katerih voz
niki ne znajo pravilno monti
rati snežnih verig. Debela sne
žna odeja tega dne jim je bila 
kar dobrodošla, saj v tem

»slučajnem« testiranju niso 
bili prizadeti.

Vozniki — delavci Tovarne 
verig pač ne bi smeli biti laiki 
v montiranju snežnih verig. 
Kaj šele lahko pričakujemo 
od drugih voznikov?

Po ugotovitvah tega naključ
nega testa lahko sklepamo, da 
vozniki površno pregledajo na
vodila za montažo snežnih ve
rig, še manj pa praktično po
skušajo montirati snežne ve
rige doma, na suhem.

Naj velja opozorilo za vse 
voznike, tudi tiste, ki so tega 
dne pustili vozila doma: pre
berite navodila za montažo ve
rig in doma praktično poizku
site montirati verige, da ne 
boste v zadregi na cesti.

Naši tehnologi se voznikom 
vozil, na katerih so pregledali 
snežne verige, opravičujejo, 
njihova želja in namen sta bi
la, da z dobronamernimi na
sveti pripomorejo k večji var
nosti na cesti.

Uvajanje računalnika 
v poslovanje podjetja

preizkusiti v veščini montira
nja snežnih verig, če je hotel 
naslednje jutro na delo.

Naslednje jutro, to je 5. 
marca, je bilo res pravo zim

se napotili v službo z avtobu
som. Morda je bila odločitev 
slednjih pravilnejša, kajti ne
sreča nikoli ne počiva. No, ne
kaj tovarniških radovednežev

Janez Jankovič

Sodobno vodenje proizvod
nje zahteva poleg drugega tu
di stalno količinsko in vred
nostno zasledovanje vsega na
bavljenega materiala. Ker 
predstavljajo stroški nabavlje
nega materiala pri tujih doba
viteljih (R-3) polovico proiz
vodnih stroškov, se je vodstvo 
podjetja odločilo, da prične 
to važno področje od 1. 1. 
1974 zasledovati in obračuna
vati preko računalnika. Ker 
nimamo svojega računalnika, 
smo z vodstvom Železarne Je
senice sklenili pogodbo, da bo
mo evidenco naročil in obra
čun materiala R 3 delali v Cen
tru za obdelavo podatkov Že
lezarne Jesenice.

Za prehod na strojni obra
čun nabavljenega materiala je 
bilo potrebno precej organiza
cijskih priprav. Strokovnjaki 
Železarne Jesenice so izdelali 
»PROGRAM PRIPRAV ZA 
STROJNI OBRAČUN MATE
RIALA R 3« s terminskim pla
nom. Imenovali smo strokov
ne teame, in sicer:

— vodilni team,
— team za šifriranje,
— team za organizacijo 

skladiščne službe in izdelavo 
dokumentacije in

— team za izdelavo progra
mov strojne obdelave.

Vse posle je koordiniral naš 
oddelek za organizacijo poslo
vanja. Največ dela je imela 
skupina za pripravo šifrantov. 
Ker morajo biti vsi podatki 
šifrirani, smo morali pripravi
ti šifrante materiala in orod
ja, poslovnih partnerjev, stro
škovnih mest, stroškovnih 
vrst, kontov materiala, obra
tov, skladišč in šifrante delov
nih nalogov.

Vse dosedanje obrazce za 
naročanje, evidenco in obra
čun materiala je bilo potrebno 
prilagoditi strojnemu načinu 
obračuna materiala, izdelati 
nove dokumente in predpisati

ali dopolniti postopke za ma
terialno poslovanje nabave in 
skladišč R 3.

V ta namen je skupina za 
organizacijo materialnega po
slovanja in nabave izdelala 
ustrezne predpise in z izpol
njevanjem dokumentov sezna
nila vse prizadete skladiščnike 
in uslužbence.

Pri pripravi šifrantov in 
predpisov so skupine iz »Ve
rige« sodelovale z zunanjo 
skupino in se posvetovale o 
izdelavi predlogov šifrantov, 
dokumentov in tabel, ki bodo 
izdelane za potrebe našega 
podjetja v Centru za obdelavo 
podatkov Železarne Jesenice.

Najvažnejši dokumenti za 
zasledovanje naročil nabave so 
od 1. januarja:

— kodirni listi pozicije na
bavnega naročila,

-— kodirni listi za spremem
be pozicije nabavnega naroči
la,

— kartice zapiranja pozicije 
nabavnega naročila,

— kartice nabavnih vredno
sti.

Za skladiščno evidenco in 
obračun materiala R 3 pa slu
žijo naslednji dokumenti:

— prevzemnica,
— prevzemnica lastne proiz

vodnje,
— izdajnica materiala (za 

dvig materiala na delovni na
log, za dvig režijskega mate
riala, za orodje in embalažo, 
za prodani material),

— povratnica materiala in
— inventurne razlike.
Vse navedene dokumente 

bodo skladiščniki oddajali ko
ordinatorju, ki jih bo dnevno 
oddajal naprej v luknjanje 
oziroma obdelavo. Center za 
obdelavo podatkov pa bo pe
riodično kontroliral oddane 
podatke in preko koordinator
ja obveščal, kje so napake v 
dokumentih (zlasti nepravilne 
šifre). Te napake bodo morali

odgovorni takoj popraviti v 
smislu navodil, ki so jih do
bili od naše organizacijske 
službe.

Mesečni pregledi s področja 
nabave, skladiščnega poslova
nja in obračuna materiala R 3

Dosedanje preglede obraču
na materiala R 3, ki so bili iz
delani ročno ali knjiženi pre
ko »Ascote«, bodo zamenjale 
naslednje mesečne tabele: 

Nabava:
Tab. 21: Pregled naročil R3 

po pozicijah,
22: Pregled izdobavlj enih po

zicij naročil,
23: Pregled odprtih pozicij 

naročil,
Skladiščno poslovanje R 3

bo razvidno iz naslednjih ta
bel:

Tab. 31: Dnevnik materiala, 
32: Stanje materiala R 3,
33: Dohod lastne proizvod

nje,
34: Prodaja materiala,
35: Inventurne razlike mate

riala R 3,
36: Bilanca materiala R3, 
37: Razlike cen in vrednosti, 
38: Razlika med plansko in 

nabavno vrednostjo po kontih, 
39: Nelikvidirane dobave.
Mesečni obračun R 3 ima 

naslednje tabele:
Tab. 40: Bremenitev materi

ala na delovne naloge,
41: Obremenitev materiala 

R3 na delovne naloge,
42: Zbir materiala R3 po 

skupinah delovnih nalogov,
43: Obremenitev režijskega 

materiala,
44: Obremenitev po SM, SV 

in grupi izdelka,
45: Obremenitev po stroš

kovnih vrstah.
Vse tabele smo obdelali s 

strokovnjaki posameznih služb 
oziroma področij.

(Nadaljevanje na 7. strani)



Gibanje delovne sile v lanskem letu
Dipl. psih. Franc Čop

Fluktuacija delovne sile je 
odvisna poleg ostalih faktor
jev tudi od stanja na trgu de
lovne sile. V pomladanskih 
mesecih je večja, ker se odpre 
vrsta sezonskih del, jeseni pa 
manjša, ker se sezonska dela 
zaključujejo. Še v večji meri 
je višina fluktuacije odvisna 
od nihanj OD. Tudi sorazmer
no nizki OD v prvih mesecih 
lanskega leta so fluktuacijo 
povečali. Kljub temu, da kore
lacije med številom odhodov 
in višino osebnega dohodka 
niso pomembne, je to vendar 
artefakt metode. Ni pa to real
nost, ker običajno delavec, ki 
dobi enkrat nizek OD, še ne za
pusti podjetja, če pa je OD ni
zek več zaporednih mesecev, 
se odloči za prenehanje dela. 
Tako torej variirata obe vari- 
abli povsem ločeno, čeprav 
sta trdno povezani.

Najvišja stopnja fluktuacije 
se pojavlja v OTV. Ta obrat 
je lani zapustilo 26 delavcev, 
kar znaša 23,9% glede na po
prečni stalež zaposlenih. Vzro
ke za tako visok procent fluk
tuacije lahko iščemo v relativ
no zelo težkih pogojih dela, 
še posebej pa v težavah v prvi 
polovici preteklega leta. Ne
dvomno sta pomanjkanje su
rovin in netipični asortiman v 
tem obdobju vplivala na do
seganje proizvodnega plana, s 
tem pa tudi na višino OD. Po
rušilo se je namreč sorazmer
je v OD med obrati, tako da 
so delavci tega obrata kljub 
težjim pogojem dela in soraz
merno solidnim delovnim pri
spevkom zaslužili manj. Poleg 
tega smo v ta obrat na manj 
zahtevna dela nameščali manj 
kvalitetno delovno silo, ker je 
pač riziko ev. fluktuacije višji.

Sorazmerno visoka stopnja 
fluktuacije je tudi v verigami, 
saj jo je zapustilo 22,3% de
lavcev glede na letni poprečni 
stalež. V verigami se naglo 
menjajo predvsem ženske in

V letu 1973 je venomer primanjkovalo delovne sile. V poprečju je bil dejanski stalež zaposlenih za 10,7 % nižji od plana de
lovne sile, kar je vplivalo tudi na količinski plan. Mesečni pregled fluktuacije delovne sile prikazuje spodnja tabela:

X XII II III IV V V i V i i V i l i 1Ä A l i SKUPAJ

EOS
OTK (1) (1)
Financ, sek.
Sploš. sek (1) 4 1 (2) 2 (2) (1) l 8 (6)
Komer c. sek. 2 1 1 (1) (1) 1 1 (2) 1 1 (1) 2 10 (5)
Teh. sek. (1) (2) (3) (3) (1) 2 2 (1)
Orodjarna 1 3 1 1 1 7 (9)
Vzdržev. 1 (1) 4 (2) 3 (3) (2) 1 (2) 3 3 (8) (3) 2 (3) 2 (2) (4) (1) 21 (31)
Proizv. sek. (1) 1 1 (1)
Vijakarna 2 (2) 3 (1) 2 (3) 1 1 (2) 7 (1) 2 (1) 5 (4) 5 (3) 3 (2) 5 (3) 5 (1) 41 (23)
Verigama 7 (6) 8 (1) 8 (5) 6 (1) 5 (2) 2 (6) 4 (3) 4 (3) 6 (6) 5 (5) (1) 55 (39)
Kovačnica 1 (1) 2 4 (1) 1 (1) 1 1 (2) 2 3 (2) 1 (3) 1 (4) 17 (14)
OTV (1) 2 (1) 5 (3) 1 (1) 4 (2) 4 (3) 2 (1) 2 (1) 1 (2) 3 (4) (1) 2 26 ( 2 0 )

Odhodi
skupaj 13 20 26 10 18 20 13 19 14 15 6 14 188
Prihodi
skupaj 12 7 15 6 11 14 16 17 2 0 16 9 7 150

Opomba: Številke v oklepajih indicirajo prihode, ostale pa odhode iz podjetja.

mladoletniki, ki so večinoma 
zaposleni v opremljevalnici in 
na kompletiranju metrskih 
verig. Prav tu pa so delovna 
mesta takšne narave, da je de
lo nestalno in so delavci za
radi narave proizvodnega pro
cesa pogosto premeščeni. Dru
gi vzrok so tudi slabi pogoji 
dela, še posebej, če jih primer
jamo z okoliško specifično 
žensko industrijo (Almira, Ve
zenine, Sukno), OD pa enak ali 
celo nižji.

Približno enaka je tudi fluk
tuacija v vijakarni, ki jo je 
zapustilo 20,8% delavcev. Ta 
podatek je presenetljiv, saj je 
bila včasih fluktuacija v tem 
obratu praktično nepomemb-

UVAJANJE RAČUNALNIKA 
V POSLOVANJE PODJETJA

(Nadaljevanje s 6. strani)
Instruktaža
Vsi odgovorni za izstavlja

nje osnovne dokumentacije so 
bili v decembru seznanjeni s 
svojo nalogo pri navedenih 
spremembah. Dobili so pisme
na navodila. Vodje sektorjev 
so bili seznanjeni z novim na
činom sproti, konec decem
bra pa še na posebni seji ko
legija.

Če bo potrebno, bomo zopet 
organizirali instruktaže in tol
mačili nove tabele, da se novi 
sistem uteče. Sledila bodo še 
dodatna pismena navodila ali 
tudi informacije v našem gla
silu — seveda po potrebi.

Zaključek
Obdelava podatkov na raču

nalniku zahteva natančno iz
polnjevanje dokumentov, zato 
prosimo vse zadolžene za iz
polnjevanje dokumentov in 
posameznih nalog, da ob uved

bi strojne obdelave podatkov 
spoštujejo predpisana navodi
la, da skrbijo za natančno iz
polnjevanje dokumentov in da 
se držijo predpisanih rokov, 
ker bomo le tako dosegli za- 
željene in pričakovane rezul
tate.

Prednosti novega načina po
slovanja bomo občutili, ko bo
mo imeli področje dokončno 
organizirano in ažurno obra
čunano. Pridobiti si moramo 
izkušnje in sposobnost, da bo
mo s strojnim obračunom na
daljevali. Organizirati moramo 
obdelavo na računalniku še na 
drugih področjih, ki so za go
spodarjenje našega podjetja 
velikega pomena. Postavljene 
naloge bomo izvršili s sodelo
vanjem strokovnih kadrov ob 
pomoči uprave in samouprav
nih organov.

Strojni obračun materiala 
za januar in februar je pote
kal v redu brez večjih napak.

na. Vzroki takšne spremembe 
so v spremembah politike na
grajevanja v tem obratu. Vča
sih so bili OD delavcev v vija
karni višji kot v ostalih obra
tih kljub eventualnim enakim 
ocenitvam delovnih mest, po
leg tega pa so bile tudi števil
ne nepravilne namestitve na 
delovna mesta. Novo vodstvo 
obrata se je trudilo, da te ne
pravilne namestitve in dispro- 
porce v variabilnem delu OD 
uredi, zato je realno višina 
OD v tem obratu naraščala 
najmanj.

Preseneča pa sorazmerno 
nizka stopnja fluktuacije v 
kovačnici, saj ta obrat beleži 
v preteklosti naj višjo stopnjo 
fluktuacije. Ta obrat je lani 
zapustilo 15,3 % delavcev, kar 
ni veliko, še posebej, če upo
števamo velike težave z naro
čili v prvi polovici leta 1972. 
Nekoliko višja je še fluktuaci
ja v vzdrževanju, vendar pred
vsem na račun odhodov v JLA, 
sicer pa ni pomembna.

Posledice pomanjkanja 
delovne sile

Lani, ko smo količinski plan 
dosegli slabše, smo kot osnov
ni vzrok navajali pomanjkanje 
delavcev. Vendar eksaktna pri
merjava zaposlenosti in dose
ganje količinskega plana po
kaže, da je v poprečju le 12 % 
vzrokov nedoseganja količin
skega plana v pomanjkanju 
delavcev, vse druge vzroke pa 
moramo iskati drugje; z drugi
mi besedami, če bi bilo v pod
jetju vse leto zaposlenih 1232 
delavcev, kolikor jih je pred
videval plan delovne sile, bi 
bilo ob nespremenjenih osta
lih pogojih, doseganje količin
skega plana za 2% višje kot 
sicer.

Doseganje količinskega pla
na pa ni po vseh obratih v

enaki odvisnosti s stanjem de
lovne sile. V vijakarni in veri
gami, kjer asortiman manj 
vpliva na doseganje plana, je 
ta odvisnost višja in količinski 
plan variira sorazmerno s šte
vilom delavcev, medtem ko za 
kovačnico in OTV to ne velja. 
Tu je namreč doseganje koli
činskega plana v večji meri 
odvisno od dimenzije izdelkov.

Izračuni so pokazali, da je v 
verigami 40 % vzrokov nedose
ganja količinskega plana v po
manjkanju delovne sile, v vija
karni pa le 13 %.

Ti podatki vendarle kažejo, 
da ne smemo vzrokov za nedo
seganje plana enostavno zre
ducirati na pomanjkanje de
lavcev, pač pa bo potrebno 
analizirati tudi druge vzroke.

KADROVSKE VESTI
SPREJETI NOVI DELAVCI
Splošni sektor:

Janša Marinka 
Splošni sektor OR:

Hrovat Rudolf 
Komercialni sektor:

Brejc Anton 
Vzdrževanje:

Avsenik Franc, Schaffer Sto
jan, Torkar Borut, Logar 
Stanislav, Kneževič Dane 

Vijakarna:
Tetičkovič Franc 

Verigama:
Jesenovec Marko 

Kovačnica;
Ceh Jožef, Repaši Ištvan, 
Ališič Ekrem, Kiler Andrej 

OTV
Pauko Franc, Mandelc Franc, 
Čirič Jakov

ODŠLI IZ PODJETJA
Splošni sektor:

Špik Dragica 
Splošni sektor OR:

Mak Štefanija 
Finančni sektor:

Klinar Erna 
Vzdrževanje:

Gavrič Momčilo, Poklukar 
Milan, Legat Igor, Šivic Vik
tor, Beravs Niko 

Orodjarna:
Mulej Zvonko, Stoje Drago

Tavčar
Drago,

Vijakarna:
Grabovac Dušanka,
Mihaela, Kovačevič 
Beravs Branko, Macuh Jan
ko

Verigama:
Majdančevič Slavica, Hafner 
Franc, Božiček Jana, Žirovec 
Viktor, Eržen Vinko, Raj- 
hard Hilda, Lepej Vinko, 
Jazbec Cveta 

Kovačnica:
Balant Ana, Romih Vojko, 
Griovski Marija 

OTV:
Ambrožič Gabrijel, Huber 
Rudolf, Osterc Marjan, Pau
ko Franc, Peternel Jože

POROČILI SO SE
Žalik Franc iz remontne de

lavnice, Robnik Vinko iz kon
strukcijske delavnice, Jakopič 
Marjeta iz verigarne, Svetina 
Milka iz vijakame.

RODILI SO SE
Zupan Stanetu iz remontne 

delavnice — sin Tomaž, Za
dravec Božigarju iz orodjarne 
— hči Katarina, Smole Jožetu 
iz orodjarne sin Matej, Šimnic 
Ivanu iz vrzdrževanja — sin 
Danilo.

Podatki so za januar in fe
bruar.

Kadrovski oddelek



RAZVOJ TEHNOLOGIJE
Franc Hanžič

Karakteristične osnove inže
nirskih pristopov k proble
mom razvoja obstoječih proiz
vodov in tehnologij 

Uradno želim poudariti, da 
sedanje gospodarske razmere 
narekujejo kar najbolj kvalite
ten pristop za odpravo dose
danjih negativnih pojavov v 
industrijsko-proizvodnih odno
sih.

Razvoj obstoječih proizvo
dov in tehnologij v sodobnih 
razmerah terja (multi)discipli
nirani pristop. Na osnovi tak

šnega kompleksnega pristopa 
ima inženirski pristop k pro
blemom razvoja proizvodov in 
tehnologiji veliko vlogo in po
men.

Poleg inženirskega pristopa 
k takšnim problemom so po
membni še ti pristopi: — eko
nomski, organizacijski, upora
ba elektronskih računalnikov 
ter pristop s stališča inženir
ske estetike.

Pri obravnavi inženirskih 
pristopov k problemom raz

voja obstoječih proizvodov in 
tehnologij bomo zajeli:

osnovne definicije in karak
teristike razvoja, racionalizaci
je in optimalizacije obstoje
čih proizvodov in tehnologij s 
prikazom vsesplošnih modelov 
pristopa k reševanju njihovih 
problemov.

Razvoj proizvodov in tehno
logij je v bistvu člen med ra
ziskovalnim in rutinskim de
lom. Po sodobnih definicijah 
je mogoče delo načelno defi
nirati kot raziskovalno ali ru
tinsko. Obe kategoriji dela ob
segata ožji in širši skup vrst 
del.

Raziskovalno delo obsega 
temeljne raziskave, bazične ra
ziskave in uporabne raziska
ve. Rutinsko delo pa obsega 
projektiranje, konstruiranje, 
gradnjo, testiranje, začetek ob
ratovanja, kvaliteto itd. Kljub 
rutinskemu karakterju teh de
javnosti imajo metodologije, 
modeli ter metode za oprav
ljanje teh del raziskovalni ka
rakter, zato ni mogoče popol
noma ločiti raziskovalnega in 
rutinskega dela. Predvsem se 
kaže v praktičnem življenju, 
ko mora strokovnjak, ki se 
ukvarja z rutinskimi posli, po
gosto opravljati dejavnosti, ki 
imajo raziskovalni karakter.

Osnovna karakteristika ra
ziskovalnega dela je v tem, da 
predstavlja nujno bazo za

uspešno in učinkovito oprav
ljanje rutinskih dejavnosti. 
Posamezne kategorije v okvi
ru raziskovalnega dela so ka
rakteristične po ustrezni stop
nji približevanja meji, ki deli 
raziskovalno delo od rutinske
ga. Tako so na primer temelj
ne raziskave najbolj oddalje
ne od te meje, medtem ko so 
uporabne raziskave naj bližje 
tej meji, a v ustrezni fazi takš
ne raziskave mejijo z dejav
nostmi rutinskega karakterja.

Prav zaradi možne odločitve 
jasne meje med raziskovalnim 
in rutinskim delom po sodob
nih koncepcijah je pravilneje 
določiti pas — mejno pdroč- 
je, ki je definirano kot raz
voj.

Z navedeno defenici j o in ka
rakteristiko sta v razvoj ne
dvomno vključena racionaliza
cija in optimalizacija obstoje
čih proizvodov in tehnologij.

če na razvoj ne gledamo 
kompleksno, lahko označuje 
izboljšanje obstoječega stanja 
proizvodov in tehnologij.

Vsako izboljšanje ima svoj 
nedvoumni smisel, kar pred
stavlja korak naprej glede na 
obstoječe stanje, ki je le delni 
glede na karakteristiko razvo
ja. Če govorimo o racionaliza
ciji obstoječih proizvodov in 
tehnologij, je potrebno nagla
siti, da predstavlja mnogo višSkupina avtomatov v vijakarni

POŠKODBE PRI DELU
Var. ing. Vitomir Rems

Povečano število poškodova
nih delavcev v prvih dveh me
secih letošnjega leta nas opo
zarja, da je pri nas še vedno 
nizka stopnja varnosti. Število 
poškodovanih delavcev se je 
glede na isto obdobje lani po
večalo za 82 %.

Poškodovali so se:
KOŠIR RUDI, delavec v 

vzdrževanju, se je dne 4. 1. 
1974 pri demontaži žleba na 
KES-200 poškodoval kazalec 
leve roke.

TOMŠIČ MARTIN, delavec v 
vijakarni, se je dne 12. 1.1974 
pri sekanju drv vsekal v ka
zalec leve roke.

RAVNIK STANKO, delavec 
v kovačnici, si je dne 12. 1. 
1974 pri nošenju motičic po
škodoval podlaket leve roke.

HOZJAN MATIJA, delavec v 
vijakarni, si je dne 18. 1. 1974 
z žico vbodel v prstanec des
ne roke.

MOLIČNIK RAJKO, delavec 
v vzdrževanju, si je dne 21. 1. 
1974 pri popravilu stroja laže 
poškodoval prstanec leve ro
ke.

MEŽEK MIRKU, delavcu v 
verigami, je dne 21. 1. 1974 
pri reguliranju odrezilne puše 
drobec odletel v prsni koš.

MUJEZINOVIČ NURIJA, de
lavec v OTV, se je dne 22. 1. 
1974 naslonil na drsne sanke, 
ker pa je bil stroj vključen, 
mu je le-ta stisnil sredinec 
desne roke.

BERAVS BRANETU, delav
cu iz vijakame, je dne 22. 1. 
1974 padla železna palica na 
levo nogo in mu jo poškodo
vala.

GRILC CVETO, delavec v 
orodjarni, si je dne 24. 1.1974 
poškodoval arkado nad levim 
očesom, ker ga je zadel vili
čar z nihalnimi vrati.

KUHAR FRANCU, delavcu 
v OTV, so se dne 25. 1. 1974 
zrušili na desno nogo 4 kolo
barji žice.

MACUH JANEZ, delavec v 
kovačnici, si je dne 23. 1.1974 
pri vpenjanju orodja poško
doval podlaket desne roke.

ZUPAN MILANU, delavcu v 
vzdrževanju, je dne 30. 1. 1974 
kroglica ležaja, ki se je zdro
bil, priletela v desno oko.

ZUPANČIČ RUDIJU, delav
cu v OTV, je dne 2. 2. 1974 pri 
brušenju priletel tujek v des
no oko.

ZEMLJIČ MARTIN, delavec 
v verigami, je po enem mese
cu, ko se je pri čiščenju stro
ja udaril v komolec, začutil 
močne bolečine v komolcu.

MUŽAN MARJANU, delavcu 
iz vijakarne, je dne 6. 2. 1974 
priletel jekleni drobec stroja 
v palec desne roke.

PISIČ OLGA, delavka v veri
gami, si je dne 6. 2. 1974 laže

LEGENDA:
______ število zaposlenih
------------—  Število poškodovanih

poškodovala — urezala v dlan 
leve roke, ko je hotela razdvo
jiti člen.

GORENČIČ ANA, delavka v 
OTV, se je dne 6. 2. 1974 pri

žigosanju verige udarila po ka
zalcu leve roke.

PAVLIN JOŽU, delavcu v 
kovačnici, je dne 7. 2. 1974 pa
dla železna palica na levo no
go.

SERAJNIK VLADIMIR, de
lavec v kovačnici, se je dne 11.
2. 1974 pri pritrjevanju kenter 
škopca na delovno mizo no
tranje poškodoval desno stran 
prsnega koša.

ŠTEVILO  ZA P O SLEN IH  IN POŠKODOVANIH DELAVCEV

jo ravan v primerjavi z izbolj
šanjem proizvodov in tehnolo
gij. Po eni strani je to posle
dica bolj kompleksnega po
stopka, po drugi strani pa upo
rabe ustreznih metodologij, 
modelov in metod, ki so rezul
tat raziskovalnega dela. Racio
nalizacija torej neizogibno ter
ja uporabo takšne strategije 
in taktike, ki pripelje do ko
rektnih in učinkovitih rešitev, 
na osnovi katerih se obstoje
či proizvod in tehnologije ne 
samo izboljšujejo, ampak tudi 
dvigajo na ustrezno racional
no raven. Seveda je pri takšni 
razlagi mogoče ožje ali širše 
obravnavanje problema.

Pojem racionalizacije je 
funkcija okoliščin in okolja, v 
katerem ta pojem obravnava
mo, vendar so okoliščine lah
ko različne in okolje ožje ali 
širše. V luči teh dejstev zahte
va pojem racionalneje — z na
menom kompleksnega tolma
čenja — širšo disciplinirano 
obravnavo, ki načelno izhaja 
iz okvira te teme, ker ima iz
ključno inženirski karakter. 
Opozoril bi samo na nekatere 
primere okolja in okoliščin: 
stanje proizvoda in tehnologi
je, raven izobrazbe, tehnolo- 
ško-ekonomsko okolje, social- 
no-ekonomski pogoji, politični 
pogoji itd.

(Se nadaljuje)

HRAST ZORE, delavec v 
orodjarni, je dne 11. 2. 1974 
pri stroju padel in si pri tem 
z ostružki porezal dlan leve 
roke.

MROVINEC FRANC, dela
vec v verigami, je dne 16. 2. 
1974 s kladivom udaril po kri
vdnem trnu, pri tem pa se je 
odkrušil drobec na krivdnem 
trnu in mu priletel v desni ka
zalec.

JANŠKOVEC LOJZKI, de
lavki v vijakarni, je dne 20. 2. 
1974 vrteča osovina zagrabila 
konec rute in jo navila okoli 
svoje osi, tako da je delavka 
z glavo udarila ob rob stroja.

TRSTENJAK JOŽE, delavec 
v OTV, si je dne 18. 2. 1974 
pri krivljenju člena opekel de
sno nogo nad gležnjem.

DOLINAR MILANU, delavcu 
v kovačnici, je dne 20. 2. 1974 
pri stiskanju mostičkov 0  81 
mm okuj ina padla v levo oko.

Nizka stopnja varnosti v na
ši OZD je odraz slabega go
spodarjenja z družbenimi 
sredstvi in hkrati zapostavlja
nja pravic delavcev do njiho
ve osebne varnosti. Le visoka 
stopnja varnosti pri delu omo
goča večjo storilnost in pro
duktivnost dela.



Razmišljanja 
o poslovanju 
okrepčevalnice

Jože Ješe

Brusne plošče 
so nevarne

Yarn. ing. Vitomir Rems

Vodja delovne skupine »pro
jekti va« v tehničnem sektorju 
ing. Ivo Vukovič je postavil 
vprašanje glede poslovanja 
okrepčevalnice, kjer se pri
pravljajo topli obrok in kosi
la za člane kolektiva. To vpra
šanje je vzbudilo mnogo po
zornosti tudi na zborih neka
terih drugih delovnih skupin, 
kjer so obravnavali zaključni 
račun podjetja, okrepčevalnice 
in počitniškega doma za leto 
1973.

Delavski svet podjetja je na 
svoji seji 8. 2. 1974 razpravljal 
o teh vprašanjih in sprejel 
sklep, naj se pripombe delov
ne skupine »projektiva« po
sredujejo potrošniškemu sve
tu, ki naj o svojih ugotovitvah 
o poslovanju okrepčevalnice 
obvesti to delovno skupino.

Ker pa se potrošniški svet 
že nekaj časa ne sestaja — o 
vzrokih prenehanja njihovega 
delovanja ni bil obveščen no
ben samoupravni organ — se 
je na pobudo pristojne stro
kovne službe sestala posebna 
komisija. V nji so bili: pred
sednik potrošniškega sveta, 
predsednik sindikata, direktor 
splošnega sektorja, vodja stro
škovnega knjigovodstva, vodja 
okrepčevalnice in knjigovodja 
okrepčevalnice.

Ta komisija je ugotovila na
slednje:

1. Na vprašanje, zakaj se 
topli obrok kljub zadnji po
dražitvi ni bistveno izboljšal 
in od kod takšen negativen re
zultat pri toplem obroku, ko
misija odgovarja takole:

— Po sklepu DS z dne 26.
12. 1973 so bile s takojšnjo 
veljavnostjo določene višje ce
ne za topli obrok in kosila, in 
sicer:

— topli obrok
od 2.— na 2.50 din

— kosila:
za člane kolektiva

od 10.— na 13.— din 
za svojce

od 12.— na 15.— din 
za tuje goste

od 15.— na 25.— din

Za tako zvišanje se je DS 
odločil zaradi občutnega zvi
šanja stroškov, ki so vkalkuli- 
rani v hrano, predvsem tistih 
živil, ki predstavljajo glavno 
postavko v strukturi cene 
obroka hrane.

Ta podražitev predstavlja le 
delni prispevek koristnikov 
storitev okrepčevalnice k na
raščanju stroškov za obdrža- 
nje sedanje kvalitete hrane. 
Torej ni mogla vplivati na po
boljšan je hrane, ampak le na 
zmanjšanje negativne razlike 
pri pokrivanju celotnih stro
škov.

Iz zaključnega računa okrep
čevalnice za preteklo leto je 
razvidno, da so skupni stroški 
storitev v primerjavi z letom 
1972 za 26% višji in znašajo 
Iskupno 1,353.455,70 din. Iz 
analize stroškov je razvidno,

da predstavlja v strukturi ce
ne poraba živil 68,25 % in je 
višja od leta 1972 za 38%, 
osebni dohodki delavcev pa 
22,34 % in so višji od leta 1972 
za 11 %. To je za 0,6 %, manj 
kot znaša zvišanje poprečnih 
OD v lanskem letu za celotni 
kolektiv.

Razumljivo je torej, da 
je zaradi zvišanih stroškov 
ob nespremenjenem prispev
ku koristnikov storitev okrep
čevalnice narasla tudi negativ
na razlika v znesku 904.922,18 
din, ki jo je pokazal zaključni 
obračun.

Letni obračun tudi izkazuje, 
da znaša lastna cena toplega 
obroka v letu 1973 5,98 din, za 
kosilo pa 11,99 din.

2. Komisija je tudi ugotovi
la, da je vsa nabava materiala 
evidentirana na materialnih 
karticah po količini in vred
nostno. Osnova za evidenco so 
plačani računi. Celotna poraba 
materiala se izkazuje s pisme
nimi zahtevki za kuhinjo, ki 
jih je podpisala glavna kuha
rica, ki blago prevzema, in 
vodja okrepčevalnice, ki blago 
izdaja iz skladišča. Na osnovi 
teh zahtevkov se razbremenju
je materialna kartica.

Po opisu delovnega mesta je 
vodja okrepčevalnice odgovo
ren za nakup materiala, vskla- 
diščenje in za izdajo iz skladi
šča v kuhinjo za nadaljnjo 
uporabo.

Organizacijsko torej poslo
vanje z materialom ni sporno, 
ker je vodena minimalna pred
pisana evidenca. Na osnovi te 
evidence in dejansko opravlje
ne letne inventure so bile ugo
tovljene malenkostne inven
turne razlike, ki znašajo dne 
31. 12. 1973:

— viški 2.645,75 din
— manj ki 29,90 din
Ta višek in manjko je bil

vknjižen na izredne dohodke 
oz. izdatke in obračunan v let
nem obračunu okrepčevalnice.

3. Zakaj vodja okrepčevalni
ce uporablja lastni osebni av
to za nabavo materiala?

Za dobavo potrebnega mate
riala uporablja vodja okrepče
valnice svoj avto le takrat, ka
dar za to ni na razpolago služ
benega avtomobila, vendar to 
vselej z vednostjo tajnice glav
nega direktorja, ki je odgovor
na za promet z lastnimi oseb
nimi avtomobili v službene 
namene.

4. Zakaj vodja okrepčevalni
ce v prostorih okrepčevalnice 
v privatne namene izdeluje 
razne mesne izdelke?

Ni sporno, da je vodja men
ze v nekaj primerih napravil 
uslugo nekaterim članom ko
lektiva tako, da je iz njihove
ga lastnega materiala izdelal 
mesne izdelke. Dokumentacijo 
o nabavljenem materialu ima 
vodja okrepčevalnice.

5. Zakaj se vodji okrepče
valnice ne omeji izhodov iz to
varne na enkratno dnevno na

bavo za potrebe okrepčevalni
ce?

Za vse naše nabavne refe
rente je že ustaljena praksa v 
podjetju, da imajo za izhode 
v zvezi z nabavo materiala 
stalno dovoljenje. Komisija je 
menila, da velja enako tudi za 
vodjo okrepčevalnice zaradi 
dnevne potrebe nabave razne
ga materiala. Če bi ga pri tem 
omejevali, bi lahko prišlo do 
nepravočasnih dobav živil in s 
tem priprave toplega obroka 
do časa, ki je določen za ma
lico.

6. Predlog za uvedbo denar
nih bonov v določeni vredno
sti za tiste, ki se ne hranijo v 
menzi, je po mnenju komisije 
nesprejemljiv z naslednjo ute
meljitvijo:

Denarni boni bi morali biti 
po različnih vrednostih, ker bi 
morala okrepčevalnica proda
jati obroke po dejanskih ce
nah. Tak način bi bil smotrn, 
če bi bili na razpolago naj
manj dve vrsti obrokov. Okrep
čevalnica bi morala s temi ce
nami kriti vse stroške, zaradi 
stalnega naraščanja cen pa te
koče spreminjati cene svojih 
storitev. Tak sistem bi bil ze
lo kompliciran in tudi dražji. 
Če bi ga uvedli, bi vsak dela
vec prejel na račun toplega 
obroka 60 din na mesec, ozi
roma 2,70 na posamezni obrok. 
Razliko do dejanske cene pa 
bi moral vsak koristnik obro
ka plačati sam.

Komisija je o teh svojih 
ugotovitvah obvestila delovno 
skupino, ki je ta vprašanja po
stavila (čeprav v zapisniku 
zbora skupine o tem ni niče
sar zapisanega), obenem pa 
predložila tako poročilo s pred
logi za določene ukrepe DS na 
seji dne 27. 2. 1974.

Delavski svet je po obravna
vi tega vprašanja sprejel na
slednji sklep:

DS ugotavlja, da so ugoto
vitve komisije za proučitev 
pripomb delovne skupine »pro
jektiva« tehničnega sektorja 
glede poslovanja okrepčevalni
ce in pripomb delavcev na 
zborih pravilne in je za uredi
tev tega vprašanja sprejel na
slednje ukrepe:

— uporaba lastnega vozila 
vodje okrepčevalnice se pre
poveduje, odslej naj se nabav
lja material za pripravo hrane 
s službenim avtomobilom, če 
nam dobavitelji ne morejo do
staviti živila in drugega mate
riala v tovarno;

— v prostorih okrepčevalni
ce se prepoveduje izdelava 
kakršnihkoli mesnih izdelkov, 
ki ni v zvezi s pripravo takih 
izdelkov za potrebe okrepče
valnice ali za prireditve, ki jih 
organizira podjetje ali družbe
nopolitične organizacije v to
varni;

— pristojna služba v pod
jetju naj išče ponudbe raznih 
gostinskih obratov in po kakš
ni ceni bi nam lahko dostav
ljali topli obrok franco njihov 
obrat. To bi bilo primerno za
radi primerjave dejanskih cen 
toplega obroka v naši okrep
čevalnici s cenami zunanjega 
gostinskega obrata, ki bi nam 
opravljal take storitve.

S tem člankom želimo od
govoriti celotnemu kolektivu 
in pojasniti problematiko po
slovanja naše menze, ker so 
tako zbori delavcev kot tu
di DS in posamezniki želeli 
ustrezne informacije.

Zaradi nestrokovne in po
vršne namestitve brusne plo
šče lahko pride do resnih ne
zgod. Počena brusna plošča je 
razdejala stroj, delavec po na
ključju ni bil poškodovan. 
Raziskava tega primera je po
kazala, da delavec pri name
stitvi brusne plošče na stroj 
ni upošteval splošnih varnost
nih pravil namestitve.

O namestitvi brusne plošče 
pa je treba vedeti predvsem 
naslednja splošna varnostna 
pravila:

— Brusno ploščo je treba 
pred namestitvijo ročno preiz
kusiti, če ni počena.

— med prirobnico in ploščo 
je treba namestiti mehke pod
loge, da se plošča enakomer
no prilega.

— Pregledati je treba vrete
no, prirobnice in varnostni 
oklep.

— Brusno ploščo je treba 
kontrolirati, če je pravilno 
uravnotežena.

— Brusno ploščo je treba 
preizkusiti brez obremenitve 
in vrteti najmanj 5 minut. Pri 
tem se moramo oddaljiti na 
varno razdaljo.

— Pregled namestitve brus
ne plošče in brusilni stroj mo
ra opraviti strokovnjak.

— Predpisane vrednosti o 
delovnih hitrostih nikakor ne 
smemo prekoračiti.

Kljub večji nevarnosti pri 
brušenju, brusna plošča ni ne
varna, če z njo pravilno rav
namo in upoštevamo predpi
sana varnostna pravila o na
mestitvi.

Prenovljena 
sejna dvorana
Jože Ješe

Po izvolitvi novih samoupravnih organov smo začeli ure
jati našo sejno dvorano, ki že nekaj časa zaradi pomanjkanja 
sedežev ni ustrezala pogojem za zasedanja delavskega sveta 
in drugih samoupravnih organov.

Zato moramo prostor urediti tako, da se bodo člani sa
moupravnih organov v njem udobno počutili. Dvorano smo 
prepleskali, parketna tla lakirali in nabavili 60 novih foteljev. 
Naša dolžnost pa je, da dvorano v takem stanju vzdržujemo 
ter z opremo ravnamo kot dobri gospodarji.

Zato priporočamo vsem uporabnikom dvorane, predvsem 
velja to za delavce, ki prihajajo na seje direktno iz svojega 
delovnega mesta v proizvodnih obratih, da se v takih primerih 
preoblečejo, ker delovne obleke res niso primerne za vzdrže
vanje čistoče sedežev. Prav tako naj odpade tudi uporaba raz
nih črtal ali celo nožev, s katerimi nekateri preizkušajo svoje 
»slikarske sposobnosti« kar na mizah. Zavedati se moramo, da 
s takim ravnanjem povzročamo škodo in jemljemo denar iz 
lastnega žepa.

Upam, da zaradi tega opozorila ne bo nihče užaljen. Kdor 
koli se namreč zaveda svoje odgovornosti do družbenega pre
moženja, ga bo vedno upošteval.



Mladinski turizem
Jože Hozjan

Republiški odbor Počitniške 
zveze Slovenije je v februarju 
t. 1. organiziral seminar za 
predstavnike vseh občinskih 
počitniških zvez, ki je trajal 
dva dni. Seminar je bil v Po
reču v Istrskih toplicah. Pre

davali so strokovnjaki s tega 
področja. Govorili so o mla
dinskem turizmu, o delovanju 
Počitniške zveze Slovenije in 
Jugoslavije, o delu mladinske 
turistične poslovnice, objektov 
in letovišč in o vrstah aktiv

nosti PZ. Nato so tekli razgo
vori z vodjo turističnih poslo
valnic poreške riviere o mož
nostih cenenega letovanja in 
pogovori s sekretarjem ZMS o 
pripravah na mladinski kon
gres in oba kongresa ZKS in 
ZKJ.

Naše mlade gotovo zanima, 
kakšni bodo popusti za letova
nja in kako jih uveljaviti.

Po zakonu o regresih za sku
pinska potovanja otrok in mla
dine imajo pravico do regresa 
tudi člani PZ, mlajši od 27 let, 
kadar potujejo v organizaciji 
PZ Slovenije in kadar ima 
skupina najmanj 10 oseb. Pra
vico do regresa imajo tudi 
osebe, ki jih organizator izleta 
določi za spremljevalce. Po
pust velja za medkrajevne re
lacije (redne) kakor tudi za 
posebej dogovorjene prevoze 
v vse kraje Jugoslavije. Za po
sebne vožnje bodo prevozna 
podjetja zasedene sedeže za
računala s popustom, nezase
dena pa s polno ceno.

Popust za potovanja znaša 
60 % od celotne vozne cene. 
Do 30 % komercialnega popu
sta daje prevozno podjetje ob 
nakupu vozovnic, 30 % pa po
vrne PZ Slovenije po opravlje
nem potovanju in predložitvi 
ustreznih dokumentov. Na že
leznici velja za skupinska po
tovanja mladine 25 % popust. 
ŽTP Ljubljana prizna udele
žencem iz SR Slovenije 30 % 
popusta in razliko v popustu 
(4 %) krije iz lastnih sredstev.

Republiški sekretariat za fi
nance je podpisal pogodbo za 
komercialni popust do 30% s 
skoraj vsemi avtobusnimi pod
jetji in ŽTP Ljubljana. ŽTP 
Ljubljana daje večjim skupi
nam večji popust, na primer: 
10—100 oseb 30%, 101—500 
oseb 40 % itd.

Ker veljajo popusti PZ sa
mo na območju Jugoslavije, je 
republiški sekretariat Sloveni
je sklenil, da se regresi prizna
jo tudi za prevoze v kraje iz
ven naših meja, kjer živijo 
slovenske manjšine, to je v 
Avstrijo in Italijo.

V Jugoslaviji je 17 počitni
ških domov s skupnimi kapa
citetami 951 ležišč. Poleg tega 
je na voljo še 20 letovišč s 
kapaciteto 4830 ležišč. Nekate
ra letovišča so odprta vse le
to, nekatera pa samo med 
glavno sezono. Slovenija ima 
60 mladinskih občinskih kon
ferenc registriranih v PZ, ki 
zajemajo skupno okrog 270 ti
soč članov. Članstvo sestavlja
jo 4 kategorije in to: pionirji 
— junior I do 15. leta — čla
narina 2.00 din; mladinci — 
junior II do 21. leta — člana
rina 5,00 din; mladinci — se
nior I od 21.—27. leta — čla
narina 5,00 din in senior II — 
od 27 let dalje — članarina
30.00 din. Poleg te cene se pla
ca 1,00 din za izkaznico in
5.00 din za investicije.

Kako deluje PZ v naši obči
ni in v naši tovarni? Pri mla
dinski konferenci v Radovljici 
je obstajala PZ vse do leta 
1968 in je štela okoli 800 čla
nov. Dejavnost PZ je nekako

zamrla, tudi aktivnost pri mla
dinski občinski konferenci se 
je zmanjšala. V tem času je 
tudi pri nas, v TVL, delovala 
sekcija PZ, ki je imela okoli 
60 članov. Treba je reči, da je 
bilo delovanje te sekcije za te 
čase zelo živahno.

Ker je leta 1970 počitniška 
organizacija Slovenije zopet 
zaživela, smo tudi pri nas usta
novili počitniško sekcijo, ki 
šteje 37 članov. Ta sekcija je 
omenjene popuste v letu 1973 
izkoristila že trikrat in si tako 
prihranila nekaj denarja. Tudi 
TK ZM Veriga namerava leta 
1974 ustanoviti PZ, vendar pa 
kljub sprejetemu sklepu pred
sedstva to še ni uresničeno, 
pač zaradi prezaposlenosti in 
nezanimanja odgovornih funk
cionarjev.

Ob koncu naj omenim, da 
ima PZ Slovenije skoraj v 
vseh glavnih mestih Slovenije 
poslovalnice za mladinski tu
rizem MLADI TURIST, ki 
vsem članom PZ nudijo izlete,

Franc Ankerst

Strokovnjaki, ki so obiska
li razna podjetja v Sloveniji 
in Jugoslaviji in pomagali re
ševati razne tehnične in ko
mercialne probleme, so se se
znanili tudi s problemi pri de
lu z verigami, zlasti pa pri de
lu z bremenskimi verigami in 
elementi za obešanje.

Zaradi vsestranske uporab
nosti verige pri privezovanju, 
prenašanju ter transportira- 
nju vsakovrstnih bremen in 
materiala je komercialni od
delek Tovarne verig Lesce pri
pravil predavanje »VARNO IN 
RACIONALNO DELO Z BRE
MENSKIMI VERIGAMI«.

To predavanje je bilo do
slej v Ljubljani, Mariboru, 
Ravnah, Štorah, Celju, Novi 
Gorici in Kopru.

Ker nas je zanimalo, kaj me
nijo o teh predavanjih sluša
telji, smo pobrskali po njiho
vih časopisih. Kratek povze
tek iz časopisa Informativni 
fužinar pripoveduje takole:

Seminar je bil organiziran 
na podlagi dogovora med To
varno verig Lesce in Železarno 
Ravne z namenom, da se od
govorni delavci železarne se
znanijo s pravilno uporabo in 
vzdrževanjem bremenskih ve
rig. Strokovni seminar so v ce
loti izvedli strokovnjaki To
varne verig Lesce. Strokovni 
del seminarja je pripovedoval 
o še neurejenih razmerah med 
proizvajalcem in porabniki 
bremenskih verig z vidika teh
ničnega in ekonomskega po
mena. O tem so govorili tov. 
Prešeren, Ljubič in Ankerst. V 
filmu o proizvodnji verig in 
vijakov v Tovarni verig smo 
videli tehnološki proces izde
lave verig in njih kontrolo. O 
nevarnostih pri uporabi bre
menskih verig pa je pripravil 
varnostni ing. Rems zanimivo 
predavanje, ki ga je dopolnil 
z avdiovizualnimi lepaki, tako 
da smo ga lahko v celoti za
res nazorno spremljali.

Na seminarju so bile prika
zane nekatere konkretne re-

potovanja, ekskurzije, prenoči
šča in prehrano širom po Ju
goslaviji v počitniških domo
vih. Daje tudi rezervacije za 
letovanja in zimovanja doma 
in v tujini. Izposoja tudi šoto
re raznih vrst, smučarsko in 
drugo turistično opremo po 
zelo ugodnih cenah. Vključen 
je v PZ in IYHF (Mednarod
na zveza mladinskih motelov). 
Za vse vrste prevozov z avto
busi prometnih podjetij je 
prevoz cenejši od normalne 
cene za celih 60 %, kar je zelo 
ugodno za vse mladne ljudi, 
ki imajo nižje osebne dohod
ke.

Možnosti za članstvo PZ 
imajo praktično vsi do 27. leta 
starosti in tudi drugi ne glede 
na leta starosti. Razlika je le 
v članarini. Zato priporočamo 
vsem tistim, ki radi potujejo 
in želijo poceni na počitnice, 
naj se čim prej včlanijo v PZ 
Slovenije, seveda če bo uspe
lo MK Verige ustanoviti počit
niško sekcijo.

šitve o pravilnem nadzoru bre
menskih verig, ki so v skladu 
z določbami veljavnih tehnič
nih in varstvenih predpisov.

Izkazalo se je, da bi se mo
rali s tematiko tega seminarja 
seznaniti tudi odgovorni vod
stveni, tehnični in strokovni 
sodelavci naših vzdrževalnih 
obratov pa tudi vodje obratov. 
Zato bo morda treba seminar 
ponoviti. Tovarišem iz Tovar
ne verig Lesce se za izvedbo 
seminarja kot tudi za bodoče 
sodelovanje iskreno zahvalju
jemo.

In še kratek skok od bre
menskih k snežnim verigam.

V reviji MOTO pod naslo
vom »ALI RES POTREBUJE
MO ZIMSKE GUME«, je opi
sana primerjava vožnje v sne
gu z avtomobilom, ki je »obut« 
v gume z različnimi profili in 
verigami. Primerjalne vožnje 
so bile opravljene na relaciji 
Kranjska gora—Vršič. Iz tega 
zapisa naj povzamem le tole:

»Bili smo toliko trmasti, da 
smo na vsak način hoteli pri
ti z avtom do Erjavčeve koče. 
Ker nam to ni uspelo niti z 
radialkami niti z zimskimi gu
mami, smo na pogonska kole
sa napeli snežne verige Ben- 
zo 72, ki nam jih je za poskus 
posodila Tovarna verig Lesce. 
Tako opremljeni smo se zno
va pognali v strmino. Z lah
koto smo prepeljali kritično 
točko in prepričani smo bili, 
da bomo brez težav prišli do 
vrha.« V članku »SVETUJE
MO: RADIALKE IN SNEŽNE 
VERIGE« pa pisec pravi: 
»Voznikom zato svetujemo, da 
svoj avto »obujejo« v dobre 
radialke. Za primer, da bi jih 
sneg zalotil na cesti, pa naj 
imajo v prtljažniku snežne ve
rige. Te so za enkrat še ved
no najboljše sredstvo v borbi 
s snegom.«

Naše delo in izdelke na tr
žišču dobro ocenjujejo. Zato 
je moralna dolžnost nas vseh, 
da to zaupanje opravičimo in 
obdržimo.

Zdomci — valuta
(Lahko vzamete za šalo ali zares)

Dolga je zgodovina odhajanja ljudi na delo v tujino. Ni 
pa dolgo tega, ko so ljudje naskrivaj uhajali čez mejo kot 
mlade smrklje, ki mamici pobegnejo na ples ali v disko-klub. 
Nekateri so si drugače pomagali, šli so na izlete, ekskurzije 
ali obiske in se niso več vračali. Nekateri so postali »filate
listi«, saj so domači kmalu odkrili, da pravzaprav zbirajo nem
ške marke, ki so poštnim le malo podobne.

Kakorkoli že, iz leta v leto je v tujino odhajalo več ljudi. 
Nekateri so se tudi vračali, toda samo na dopust — pomisli
te domov na dopust in to z avtom, s starim, s pravim Opel 
rekordom. To pa je za mnoge pridne Jugoslovane vendarle pre
več. Zato so začeli resno razmišljati o besedi VALUTA, ki je 
dobivala čedalje večjo veljavo. Začela se je spreminjati ne sa
mo v avto, ampak tudi v pralni stroj, štedilnik, hladilno skri
njo, traktor, hišo in celo vikend. Zaradi VALUTE so se celo 
državi ustavile oči na hranilnih knjižicah državljanov, ki de
lajo v tujini in prigarajo toliko, da vsega še pojesti ne morejo.

Zaradi VALUTE so pri nas počasi začele izgubljati pravi 
pomen besede proizvodnja, produktivnost, racionalizacija, iz
voz, turizem in drugi ekonomski pojmi. Ravno tako besede 
družina in dom ne pomenijo nič več. Vse se je podredilo 
VALUTI. Za nadomestilo tem besedam smo dobili nov sodo
ben ekonomski pojem ZDOMCI. Danes dela v tujini več kot 
milijon Jugoslovanov. Emigrantov skoraj da nimamo več, ra
zen peščice tistih, ki so pobegnili v tujino med revolucijo, pa 
še tisti so že stari in nemočni.

Vrnili se bodo domov takoj, ko bodo zboleli ali drugače 
postali za delo nezmožni. Sedaj morajo svoje moči in znanje 
žrtvovati za domovino! Čigavo že?

Jugoslavija se je odprla v svet in njeno načelo je tvorno 
sožitje z vsemi narodi sveta. Nič zato, če nekateri besedo 
»tvorno« razumejo po svoje in jo razlagajo recimo »ustvarjal
no«, saj v resnici ustvarjajo pridno in vztrajno. Ustvarjajo 
boljšo, bogatejšo in močnejšo ter lepšo Nemčijo, Švedsko, 
Avstrijo, Švico... pa tudi Izrael. Več kot milijon naših ljudi 
gara za lepšo prihodnost »prijateljskih« razvitih držav. No, 
Jugoslavija je radodarna in vsakomur pripravljena pomagati. 
ZDOMCE, ki delajo v tujini, je na svoje stroške izšolala in 
usposobila za produktivno delo. Danes skrbi za njihove dru
žine, ki so ostale doma, da niso v tujini v napotje. Tujina po
trebuje samo najboljše, zdrave, pridne in za delo sposobne de
lavce. Tujina plačuje z VALUTO! O kakem izkoriščanju se
veda ni govora. Kaj je to sploh izkoriščanje? Jugoslavija je 
s tem izrodkom obračunala že med revolucijo.

Poglejmo še drugo plat te VALUTNE mrzlice. Ko smo 
pred leti na široko odprli naše meje, je radovednost za nas 
v tujini neverjetno narasla. V Jugoslavijo je prihajalo vedno 
več tujih turistov, med njimi so bili verjetno tudi tisti, ki so 
nas med zadnjo vojno hoteli uničiti. Kdo ve, kaj sedaj mislijo 
o nas!

Milijoni turistov občuduje lepote naše domovine, nama
kajo se v kristalno modrem Jadranu in kadar se sonce za čas 
skrije za oblake od zavisti naprej zagorevajo. Če se pa vreme 
za kako uro skesa, vdrejo v trgovine in previdno nakupujejo. 
Zvečer dobesedno okupirajo (kot za časa vojne) gostišča in 
zabavišča, pospravijo gore čevapčičev, ražnjičev in pečenic, 
tako da so naše krave in prašiči v skrbeh za njihovo zdravje 
— svoj obstoj. Nekateri šele pod vplivom maliganov pokažejo 
svoj pravi obraz in se drznejo celo žaliti našo državo in pri
dobitve revolucije. Turistom pa ne smemo zameriti, povsod 
jim moramo pogledati skozi prste, saj nam pušjajo na gomile 
mark, dolarjev, frankov, šilingov, lir in kdo ve kakšnih VALUT 
še. Turistom smo dali tudi popust (oprostite za nakup v VA
LUTI), da lahko kupujejo naše blago ceneje.

Ta VALUTA je tako vplivala na naš spomin, da pozablja
mo na vsa okupatorjeva dejanja med drugo svetovno vojno, 
na nasilje, pobijanja, zaničevanja, mučenja, koncentracijska ta
borišča. Mi, ki smo to občutili na lastni koži, nikoli ne bi 
smeli tega pozabiti, mlajše in bodoče generacije pa bi morali 
vzgojiti tako, da bi spoštovali našo borbo in njene pridobitve.

Drugi o nas



Upokojeni so bili
KLINAR ERNA, rojena 3. 6. 

1916, zaposlena na delovnem 
mestu »blagajnik in referent 
za socialno zavarovanje«. Tov. 
Klinarjeva je bila zaposlena v 
podjetju od 21. 2. 19494 do 21. 
2. 1974.

Muhovc Viktor

MUHOVC VIKTOR, rojen
21. 12. 1918, zaposlen v našem 
podjetju od 17. 12. 1945. Tov. 
Muhovec je bil vseh 29 let 
ročni varilec, 12. 3. 1974 pa je 
bil zaradi zdravstvenih razlo
gov invalidsko upokojen. Klinar Erna

Ljubič Jože

LJUBIČ JOŽE, rojen 25. 12. 
1916, zaposlen v podjetju od
19. 9. 1954. Tov. Ljubič je bil 
15 let šef proizvodnje, nato je 
bil vodja planskega oddelka, 
svetovalec in nazadnje vodja 
referata za nagrajevanje in 
izobraževanje. 12. 3. 1974 je bil 
invalidsko upokojen.

GRIOVSKI MARIJA, rojena 
1. 2. 1928, zaposlena v podjet
ju od 3. 6. 1954. Vseh 20 let 
je delala na različnih delovnih 
mestih v kovačnici, 5. 2. 1974 
pa je bila invalidsko upokoje
na.

ERŽEN VINKO, rojen 4. 1. 
1930, zaposlen v podjetju od 
30. 8. 1963. Tov. Eržen je delal 
najprej v lužami, nato je roč
no varil, nazadnje pa, je bil do 
upokojitve 5. 2. 1974 strojni 
varilec v verigami.
r™  ̂ ' * ' '
M -V m a
1

Eržen Vinko

Kovačevič Drago

KOVAČEVIČ DRAGO, rojen
22. 10. 1941, zaposlen v našem 
podjetju od 9. 3. 1964. Več kot 
8 let je delal v kovačnici, za
tem je bil premeščen v OTV, 
nazadnje pa je bil zaradi bo
lezni premeščen na delovno 
mesto »priučen brusilec« v vi- 
jakarno, kjer je opravljal de
lo do 5. 2. 1974, ko je bil inva
lidsko upokojen.,

Vsem sodelavcem, ki so bili 
upokojeni, se zahvaljujemo za 
njihov delovni prispevek, ob
enem pa jim želimo veliko 
zdravja!

Iz. kadrovskega oddelka

Seminar za samoupravljalce
Peter Piškur

Za uspešno sodelovanje pri 
samoupravljanju mora biti 
vsak član kolektiva dobro se
znanjen z vsemi dogajanji v 
podjetju. To pa je dolžnost iz
voljenih samoupravljalcev, saj 
bodo laže odločali o stvareh, 
o katerih moramo po samoup
ravnih aktih odločati.

Zato je DS sklenil, da se or
ganizira seminar za vse samo
upravljalce našega kolektiva. 
Dvodnevni seminar, ki je že 
bil v hotelu Jelovica na Bledu, 
je organizirala in izvedla naša 
kadrovska služba in zasluži za 
to vso pohvalo. Seminarja so 
se udeležili predstavniki druž- 
beno-političnih organizacij, de
lovnih skupin in predstavniki 
posameznih odborov pri DS. 
Seminar je vseboval dva cik
lusa predavanj. Dnevni red in 
urnik smo dobili že pred za
četkom seminarja, pa tudi za 
prevoz je bilo dobro poskrb
ljeno.

O pomenu in namenu semi
narja je spregovoril tov. Kralj, 
predsednik IO OSO. Nato pa 
je vodja kadrovskega oddelka 
tov. Čop obrazložil tehnični 
potek seminarja.

Kot udeleženec seminarja 
bom skušal na kratko prika
zati, kaj smo slišali na tem 
seminarju in kaj naj bi nam 
v praksi najbolj koristilo.

Tov. Bern Ferdo, predstav
nik Zavoda za šolstvo SRS, 
nam je govoril o družbeno
ekonomskih odnosih, delitvi 
dela, proizvodnih sredstvih,

družbeno-ekonomskih gibanjih 
od brezrazredne družbe do so
cializma in kolektivnega vode
nja družbe.

Tov. Bohinc, sekretar občin
ske konference ZK Radovljica, 
je predaval o razvoju samoup
ravljanja pri nas od leta 1950 
do danes, o ustavnih amand
majih in oblikah neposredne
ga odločanja. Precej pozorno
sti je posvetil samoupravne
mu sporazumevanju, delegat
skemu sistemu, koncepciji 
TOZD in delavski kontroli.

Tov. Birk Miro, pravnik v 
našem podjetju, pa nam je 
podrobno obrazložil statut 
TVL od temeljnih določil, kjer 
je zapisano, da delovni ljudje 
skupno odločajo o združeva
nju in uporabi sredstev za za
dovoljevanje lastnih in druž
benih potreb, o notranji orga
nizaciji podjetja in sistemu 
samoupravljanja pri nas ter 
pravicah in obveznostih delav
ca, o splošnih aktih in konč
nih določilih statuta. V svo
jem drugem predavanju je 
tov. Birk obrazložil osnutek 
pravilnika o medsebojnem 
sporazumevanju v združenem 
delu in omenil široke možno
sti sodelovanja proizvajalcev 
pri odločanju ter veliko od
govornost tistih, ki pripravlja
jo razne predloge in osnutke.

Tov. Rozman Rudi iz Žele
zarne Jesenice nam je teore
tično in strokovno prikazal, 
kako je treba v praksi voditi 
in upravljati podjetje. Govoril

je o koordiniranju, komunici
ranju, timskem vodenju kot 
sodobnem načinu samouprav
ljanja in poudaril, da mora 
biti povsod in vedno prisotna 
dobra organizacija dela kakor 
tudi kontrola.

Drugi dan so se začela pre
davanja na temo ustvarjanje 
in delitve dohodka. Tov. Čer
ne Lenko iz našega podjetja 
nam je prikazal, kako ugotav
ljamo poslovno uspešnost, od 
načrtovanja, poslovnih in ma
terialnih stroškov do zakoni
tih in pogodbenih obveznosti 
ter investicij. Razložil nam je 
tudi poenostavljen primer iz
računa celotnega dohodka in 
dohodka za delitev.

Tov. Kozamernikova je go
vorila o odvisnosti uspeha 
podjetja od količinske proiz
vodnje, njene vrednosti in ko
ličine ter vrednosti prodanega 
blaga. Do podrobnosti je raz
ložila naš sistem nagrajevanja 
in prikazala praktičen primer 
izračuna osebnega dohodka v 
TVL.

O kadrovski politiki in izo
braževanju je govoril tov. Čop. 
Prikazal nam je, kako lahko 
nepravilno kadrovanje negativ
no vpliva na izvrševanje plan
skih obveznosti. Govoril je tu
di o naši analitski oceni, ki se 
v praksi doslej ni dobro ob
nesla.

Tov. Noč Pavel, dipl. ing., iz 
našega podjetja je obširno go
voril o investicijah, moderni

zaciji proizvodnje in investi
cijskem načrtovanju v prihod
nosti.

Glavni direktor Golc Vinko, 
dipl. ing., pa je podrobneje go
voril o gospodarjenju v lan
skem letu kakor tudi o načr
tih in možnostih za poslova
nje v tekočem letu. Poudaril 
je možnost plasiranja naših 
izdelkov na vzhodno tržišče in 
prednosti, ki jih imamo v ok
viru združenega podjetja Slo
venske železarne. Govoril je 
tudi o disciplini in varčevanju 
na vseh področjih.

Sklepno misel ob zaključku

seminarja je podal tov. Pogač
nik Matko, član sekretariata 
OZK v TVL in ugotovil, da 
imamo v našem podjetju bo
gate izkušnje ha področju sa
moupravljanja. To je vseka
kor dobra podlaga za nadalj- 
ni razvoj. Vedno moramo ime
ti pred očmi večjo osebno in 
družbeno odgovornost in dis
ciplino, kajti to je najvažnej
ši pogoj za uveljavljanje sa
moupravnega sistema.

Tako smo po svoje prispe
vali k uresničevanju samoup
ravnega sistema, ki ga določa 
nova ustava.

DELAVCI BODO DOBILI POTRDILA

Novost pri izobraževanju s področja varnosti pri 
delu je potrdilo o opravljenem preizkusu znanja o 
varnosti pri delu.

V tovarni se zavedamo, da sta vzgoja in izobraže
vanje sestavni del tehnološkega procesa in naša stal
na naloga. Vedeti pa moramo, da delavec ne sme sa
mostojno opravljati in ne voditi ali nadzorovati dela, 
dokler nima potrebnega znanja o Varnosti pri delu. 
To je napisano v Uradnem listu SR Slovenije št. 
22-123/66. Zato je preverjanje znanja s področja var
nosti pri delu obvezno za vse delavce v podjetju.

Ob koncu pa še to:
Vsem tistim, ki so ta preizkus znanja uspešno op

ravili, iskreno čestitamo!
Služba varstva pri delu



Program kina
OD 1. 4. DO 26. 5. 1974

TOLPA TRI KRIZANTEME, 
španski barvni kriminalni 
film, 6. 4. ob 18. uri, 1. 4. 
in 7. 4. ob 20. uri 

MAČKE IZ VISOKE DRUŽ
BE, ameriški barvni risani 
film, 3. 4. in 6. 4. ob 20. uri,
7. 4. ob 16. uri 

VLOMILEC, francoski barvni 
kriminalni film, 2. 4. in 4. 4. 
ob 20. uri, 7. 4. ob 18. uri 

DOKTOR V RDEČEM PLA
ŠČU, francoski barvni pu
stolovski film, 5. 4. ob 20. 
uri

KABARET, ameriški barvni 
film, 8. 4. in 11. 4. ob 20. 
uri, 14. 4. ob 18. uri 

KOLANDSKA VEZA, angleški 
barvni vohunski film, 9. 4. 
in 13. 4. ob 20. uri, 14. 4. ob 
16. uri

ZAROTNIKI SVOBODE, fran
coski barvni pustolovski 
film, 10, 4. in 14. 4. ob 20. 
uri, 13. 4. ob 18. uri 

VRV IN PIŠTOLA, francoski 
barvni vestern film, 12. 4. 
ob 20. uri

OBRAČUN PRI ZAPUŠČE
NEM RUDNIKU, italijanski 
barvni pustolovski film, 15.
4. in 18. 4. ob 20. uri, 21. 4. 
ob 16. uri

BOLNICA, ameriški barvni 
film, 17. 4. in 21. 4. ob 20. 
uri

PLES VAMPIRJEV, ameriški 
film, 20. 4. ob 18. uri 

DOBRA KUPČIJA V MARSE- 
JU, francoski barvni krimi
nalni film, 22. 4. in 28. 4. ob
20. uri, 27. 4. ob 18. uri 

TIM REVOLVERAŠA, italijan
ski španski vestern barvni 
film, 23. 4. in 25. 4. ob 20. 
uri, 28. 4. ob 16. uri 

MARIJANIN TAJNI SEP, an
gleški barvni kriminalni 
film, 24. 4. in 27. 4. ob 20. 
uri, 28. 4. ob 18. uri

Radovljica

NAJ NORIJO DNEVI STANI- 
JA IN OLIJA, ameriški za
bavni film, 26. 4. ob 20. uri 

DRAKULA PROTI FRANKEN- 
ŠTAJNU, ameriški barvni 
film, 29. 4. ob 20. uri, 1. 5. 
in 5. 5. ob 18. uri 

LETO 42, ameriški barvni 
film, 30. 4., 2. 5. in 6. 5. ob 
20. uri

NOČNA PATROLA, ameriški 
barvni film, 1. 5. in 3. 5. ob 
20. uri, 2. 5. ob 18. uri 

ČUVARJI GRADU, ameriški 
barvni film, 5. 5. ob 20. uri,
6. 5. ob 18. uri 

IGRA KART, italijanski barv
ni zabavni film, 6. 5. in 9. 5. 
ob 20. uri, 12. 5. ob 15.30 uri 

ZDAJ GA VIDIŠ, ZDAJ GA 
NE VIDIŠ, ameriški barvni 
zabavni film, 7. 5. in 12. 5. 
ob 20. uri, 11. 5. ob 18. uri 

IGRA DOVRŠENEGA ZLOČI
NA, ameriški barvni film,
8. 5. in 11. 5. ob 20. uri, 12.
5. ob 17.30 uri

JEKLENA PTICA, ameriški 
barvni zabavni film, 13. 5. 
in 16. 5. ob 20. uri, 19. 5. ob
18. uri

VZLJUBIL BOŠ MOJO MA
MO, ameriški barvni film,
14. 5. in 18. 5. ob 20. uri,
19. 5. ob 16. uri 

NASLEDNIK, francoski barv
ni film, 15. 5. in 19. 5. ob
20. uri, 18. 5. ob 18. uri 

ZANKA, italijanski barvni
film, 20. 5., 23. 5. in 26. 5. 
ob 20. uri

GUSARJI ZELENEGA MOR
JA, italijanski barvni pusto
lovski film, 21. 5. in 25. 5. 
ob 20. uri, 26. 5. ob 18. uri 

OBUTI MAČEK, japonski 
barvni risani film, 22. 5. ob 
20. uri, 25. 5. ob 18. uri, 26.
5. ob 16. uri
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Za reševalce križanke so predvidene tri denarne nagrade:
50 din, 30 din in 20 din.
Rešitve pošiljite ali oddajte uredniku do 20. aprila 1974.
Za križanko objavljeno v št. 1/74 smo dobili 37 rešitev, med katerimi ni bilo nobene pra

vilno rešene in zato nagrade niso bile podeljene.
Uredništvo

ZAHVALE

Šahovsko življenje v Lescah
Ing. Jože Harinski

Šahovsko društvo Lesce je 
na svojem rednem letnem 
občnem zboru pregledalo de
lovanje kluba v letu 1973 in iz
delalo program za delo v letu 
1974. V minulem letu je bila 
bera tekmovalnih uspehov do
slej najbogatejša. Naši šahisti 
so se uvrstili v finale SR Slo
venije za Pokal maršala Tita. 
Le ekipi Maribor (Parma, Puc, 
Musil in Grosch) smo morali 
priznati premoč in smo častno 
izgubili. Ekipa je nastopila tu
di v I. slovenski šahovski ligi 
— zahod in zasedla solidno 5. 
mesto. Na sindikalnem mo
štvenem prvenstvu Slovenije 
pa je v zelo hudi konkurenci 
42 moštev naša ekipa zasedla 
odlično 6. mesto.

Poleg tekmovanj v republi
škem merilu se je ekipa ŠD 
Lesce udeležila mednarodnega 
tekmovanja v Dressenu v Za
hodni Nemčiji. Delila je 1. in 
2. mesto in tako dosegla lep 
mednarodni uspeh. Pomerila 
so se moštva Zahodne Nemči
je, Francije, Belgije, Nizozem
ske, Avstrije in naša povablje
na ekipa. Lepa in praktična 
darila so delno odtehtala stro
ške potovanja, ki so jih mo

rali člani poravnati sami. Le 
stroške za mladinca je povr
nilo ŠD.

Poleg navedenih uspehov 
ima ekipa Šahovskega društva 
Lesce v svojih vrstah brzopo- 
teznega prvaka Gorenjske in 
članskega gorenjskega prvaka. 
Ob 1000-letnici Škofje Loke pa 
je ekipa osvojila prvo mesto 
in si tako priborila pokal. Čla
ni in mladinci so se udeležili 
vseh republiških prvenstev v 
Mariboru, in sicer hitropotez
nega in članskega prvenstva 
za leto 1973. Poleg navedenih 
tekmovanj je bilo organizira
nih še 22 različnih brzoturnir- 
jev, npr. redni mesečni ob 
dnevu JLA in to mladinski in 
pionirski.

Vse leto pa se je društvo 
ubadalo še s finančnimi teža
vami. Društvo se je znašlo ce
lo pred razpustom. Toda član
stvo se je na izredni seji odlo
čilo za organizacijo šahovske 
veselice in tako pridobilo naj
osnovnejša finančna sredstva.

S prostovoljnim delom čla
nov in tudi nečlanov društva 
ter ob podpori podjetij, usta
nov in organizacij se je finanč-

Obratovodstvu orodjarne, 
sodelavcem kakor tudi upravi 
podjetja se iskreno zahvalju
jem za darila in izražene že
lje ob odhodu v pokoj.

Anton Eržen
*

Vsem sodelavcem se zahva
ljujem za izrečeno sožalje in 
darovano cvetje ob smrti mo
jega očeta.

Janez Kolman 
*

Vsem sodelavcem verigarne 
se najlepše zahvaljujem za da
rilo in razumevanje ob mo
jem odhodu v pokoj. Sodelav-

no stanje kluba popravilo. Le 
tako je bilo moč organizirati 
in udeležiti se toliko tekmo
vanj.

Seveda pa ni bil uresničen 
ves program kluba. Delo s pio
nirji je bilo doslej premalo 
organizirano. V osnovni šoli 
so člani kluba večkrat pouče
vali o šahovski teoriji ter od
igrali nekaj simultantk. Toda 
potrebno bo navdušiti za šah 
čimveč mladih, jih vključiti v 
društvo, jim pomagati in jih 
pravilno usmeriti. Tako smo 
sklenili na občnem zboru. Or
ganizirali bomo tečaj pred
vsem za pionirje in pionirke 
ter mladince in mladinke.

cem v verigami in celotnemu 
podjetju želim veliko uspe
hov pri delu in vsestranski na
predek.

Viktor Muhovc
*

Naj lepše se zahvaljujem so
delavkam iz kovačnice za da
rilo ob mojem odhodu v po
koj.

Marija Griovski 
*

Ob izgubi moje drage mame 
se vsem uslužbencem iskreno 
zahvaljujem za izrečena soža
lja, za spremstvo na njeni 
zadnji poti in za denarno po-

Poleg tega pa bi se vrstila 
posamezna nagradna tekmova
nja med vrstniki. Ta predava
nja oziroma tekmovanja bodo 
vsako sredo ob 16.30 uri v ša
hovskem kotičku (Družbeni 
center).

Pregled članstva je razvese
ljiv, saj je v društvo vpisano 
84 članov. Z organiziranim de
lom med mladino pa se bo 
članstvo gotovo še povečalo. 
Prav tu pa se obetajo težave, 
in sicer s prostori, saj edini 
družbeni prostor v Lescah 
uporablja večina športnih 
društev, sekcij in organizacij, 
ki se srečujejo s podobnimi 
problemi.

moč. Lepo se zahvaljujem tudi 
Godbi na pihala.

Nerat Jožica
*

Naj lepša hvala za dokumen
te in glasilo »Veriga«, ki ste 
mi ga poslali. Lep pozdrav ko
lektivu »Verige« iz Hong Kon
ga!

Andrej Pohar
«

Ob smrti mojega sina Roz
mana Zorana se iskreno za
hvaljujem vsem sodelavcem 
kovačnice in OTK za denarno 
pomoč in izrečeno sožalje.

Zoran Rozman

Veriga je glasilo delovne skupnosti Tovarno 
verig Lesce. Izhaja dvomesečno. Ureja ga 
uredniški odbor: Niko Bulut —  urednik, Jože 
Ješe — odgovorni urednik in France Čop, 
dipl. psiholog —  član. Fotografska oprema: 
Miha Polda. Naklada 1300 izvodov. Tisk: Ti
skarna Ljubljana. — Glasilo je po 7. točki 
prvega odstavka 36. člena Zakona o obdav
čenju proizvodov in storitev v prometu (Ur. 
list SFRJ št. 33/72) prosto plačila promet

nega davka.


